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I.

P o z s o n y b a n .

Ha a történelem jogán egyetemünkkel kapcsolatban megemlékez
tünk a régi pécsi egyetemről, helyénvaló lenne, hogy megemlékezzünk 
a régi pozsonyi egyetemről is . Az 1912:XXXVI. törvénycikk a pozsonyi 
és debreceni uj egyetemek szervezésének törvénybeiktatásáról ugyan
is önkéntelen Mátyás király régi pozsonyi egyetemének történetére 
irányitja figyelmünket. A régi pozsonyi egyetem történetét és bib
liográfiá ját azonban mellőzzük arra való hivatkozással,hogy azt 
Császár Mihály már megirta, részletesen feldolgozta, okirattárral 
és bibliográfiái adatokkal ellátta  s igy Mátyás király nagyjelen
tőségű Academia Istropolitánája újabb müvelődéstörténelmi irodal
munkban kellő monografikus és bibliográfiái méltatásban részesült. 
(Császár Mihály: Az Academia Istropolitáná, Mátyás király pozsonyi 
egyeteme. Oklevéltárral. Az uj pozsonyi m.kir.Erzsébet^tudományegye
tem megnyitása emlékére irta  és kiadta-. Pozsony,1914.Eder István 
ny.141 la p ,1 lev.8?)

, á. m.kir.Erzsébet-tudományegyetem történetére nézve nagyon ér
tékes adatokat nyújtanak az egyetem 1914-1933.tanévi iratai. Ezek 
legnagyobb része csak legújabban jelent meg. A pozsonyi időkre szó
ló adatok azonban részben hiányosak. Az egyetem alapítására és a 
későbbi időkre vonatkozó hivatalos adatok ugyanis kevés k ivéte lle l 
a cseh hatóságnak adattak át. Ezt je lz i Lukinich Imre is , a buda
pesti egyetem professzora, egyetemünk volt tanára, az egyetem ala
pításának történetéről ir t  munkájában. (lukinich Imre: Az egyetem 
alapításának törté ne te. Pécs, 193 3 . Dunán túl ny.55 1.8?)

*) Részlet a szerzőnek "A régi pécsi és a m.kir.Erzaébot-tudomány- 
egyetom és bibliográfiája" c.munkájából.
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Az egyetem alapításának és az azt megelőző idők egyetemi moz
galmainak., valamint az egyetem későbbi éloténok igen rövid, de v ilá 
gos és áttekinthető rajzát, összefoglalását találjuk az egyetem 1914- 
1917.évekre szőlő almanachjában (Történelmi visszapillantás.-A po
zsonyi m.kir.Erzsébet-tudományegyetem almanachja, 1914-1917.3-7.1.), 
továbbá az egyetem 1917-18.évi almanachjában (TörténőImi visszapil
lantás.- A pozsonyi m.kir.Erzsébet-tudomány egyetem almanachja az 
1917-18. tanévről.3-8 .1 .) ,Finkoy Ferenc rektornak az orvostudományi 
kar megalakulása ̂  alkalmával mondott elnöki megnyitójában (Nyugatra. 
Hir. 1918.ápr. 16.és 17. és a pozsonyi m.kir* Erzsébet-tudóményegyo- 
tom 1917-18. tanévi ira ta iból.47-60,1.), az "Annales"-ékben.(Luki- 
nich Imre: Ros et casus universitatis Posoniensis.- Annales univer- 
sitatis  litterarum reg.Hung.Éren Cisco-Josephinae Kolozsvarensis at- 
que universitatis litterarum reg. Hung.Elisabcthinac Posoniensis de 
cursu scholastico a .1920 habito, 9-11.1 .), valamint az egyetem 
1929-30.évi almrnachjában.(A pécsi m.kir.Erzsébet-tudományegyetem 
almanachja az 1929-30.tanévre.5 -12 .1 .)- Az egyetem alapítására néz
ve részletesebb és az alapítás minden mozzanatéra és előzményére 
kitérjeszkedőbb Lukinich Imre professzor legújabb munkája, mely az 
Erzsébet-tudományegyetem kiadásában az 1933.év folyamán jelent meg 
(i.m .1-55.1 .) és craoly a legapróbb részletekig tájékoztat bennün
ket azokról a mozgalmakról, melyeket Pozsony eljövendő egyeteme 
érdekében évtizedeken keresztül k ife jte tt , azokról a harcokról,me
lyeket nagyobb városaink folytattak a létesítendő egyetemért. A 
sajtó egy része ugyanis nagyon ellene volt a Pozsonyban fe lá l l í 
tandó ogyetem tervének s inkább Kassa, Debrecen, Pécs, Győr és fő 
képpen Szeged mellott kardoskodott. A sajtó állásfoglalása miatt 
tényleg más városok kerültök egyidőro előtérbe, igy különösen Sze
ged és Debrecen.Pozsony a támadásokkal szemben védekezett és ér
velt. 1884-ben jelent meg Pávoy Vájná Gábor tanulmánya, mely ada
tokkal igazolta, hogy Magyarországon Budapest után Pozsony az egyet
len és minden tekintetben alkalmas hely a gyakorlati orvosképzésre, 
tehát a felállítandó egyetemi orvoskor és egyotem számára is , ellen
ben Szegőd még évtizedek múlva sem fog rendelkezni az orvosi fakultás 
működéséhez szükséges feltételekkel.(Pávay Vájná Gábor: Pozsony és 
a harmadik egyotem. Pozsony,1884.)

Az egyotem életének rövid összefoglaló történeténél futólag 
érintjük azokat a tényoket, melyekről hivatalos egyetemi kiadványaink 
hosszabban megemlékeznek és kissé részletesebben említjük meg azo
kat az eseményeket, melyekről alig van szó bennük.

Trefort Ágost volt kultuszminiszter foglalkozott olőször komo
lyabban a pozsonyi egyetem kérdésével, 1878-ban leiratot intézett 
gróf Észtérházy István pozsonyi főispánhoz az "esetleg" Pozsonyban 
létesítendő harmadik tudományogyetem tervéről. Ugyanakkor "pozsonyi 
tudományegyetemi bizottság"alakult s rövidcson elkészült "Pozsony 
város és Pozsonyvármcgye felségfolyomodványn^ I. Ferenc József őfelsé
géhez", aki Trefort miniszter es a Pozsony város és vármegye kéré
sét kegyeson fogadta és felhatalmazta Trefort minisztert 1880 ápr. 
15.-én kelt elhatározásával, hogy további alkotmányos lépéseket te
gyen a harmadik "esetleg" Pozsonyban felállítandó egyotem létesíté
sére.- A képviseloház közoktatásügyi bizottsága 1883-ban foglalko
zott a kérdéssol. A b izottsá gta g ja i, köztük Berzcviczy Albert elő
adó, a harmadik egyetem szükségességét hangoztatták a budapesti egye
tem, különösen pedig orvoskarának túlzsúfoltságára való tek intettel,- 
Az ogyotom felállításának kérdése 1885-bon jut előbbre, mikor Tre
fort miniszter törvényjavaslatot készít "a pozsonyi orvostudományi 
kar fölállításának megindításáról és az e célra szükséges póthitol 
nogadásáról." yE törvényjavaslat szerint az 1885-86.tanevvol meg
nyílt volna már az orvosi kar első évfolyama s aztán fokozatoson 
a többi évfolyam s csak az ötödik évfolyam megnyíltakor lő tt volna 
a teljes ogyetom (négy fakultással) törvényhozásilag elin tézvo.-



3

A szép terv keresztülvitele azonban abbmaradt Trefort miniszter be
tegsége, májd bekövetkezett halála miatt. A javaslat nem is került 
tárgyalás alá. Trefor^ utódai nem tartották szükségesnek a harmadik 
egyetóm megnyitását. Es a pozsonyi egyetem ügye közel két évtizedre 
lekerült a napirendről.- Közben 1894-ben jelenik meg Bcrzeviczy Al
bert “Közmüvelódésünk és a harmadik egyetem" c.munkája, mely határo
zottan állást fog la l egy haimadik uj egyetem mellett és ennek szék
helyéül Pozsonyt je lö l i  meg. (Einkey Ferenc: i.m.lTyugatm.Hir. 1918. 
ápr.17. és Iukinich: i.m.1-40. )

Meg kell azonban jegyeznünk, hogy a nemes versenyben a harma
dik uj egyetem elryerhetéséért e le jé tő l kezdve Pécs is ki vette a 
részét. így a többek közt 1872-ben jelent meg egy "Hyilt kérelem a 
Pécsett felé. I l i  tandó n.k.egyetem érdekében" (Több pécsi és bar anya
negyei polgár mogbizásából: egy pécsvárosi bizottsági tag.Pécs,1872. 
ifj.Madarász Endre ny.8 1 .8?),mely nemcsak történelmi -  a ré^i pé
csi egyetemre való hivatkozással- és műveltségi indokokkal támogat
ja  érvelését, hanem főképpen nemzetiségi szempontokból tartja kivána 
tosnok és szükségesnek egy uj egyetemnek Pécsett való fe lá llításá t.

A legnagyobb lökést a pozsonyi egyetem és különösen az orvos- 
tudományi kar létesítésére a budapesti orvos tudományi karnak 1906- 
bansa budapesti egyetem tanácsának 1910-ben történt határozott á l
lásfoglalása adta meg. Mig ugyanis a budapesti orvostudományi kar
nak az 1886-87.évben 783 hallgatója volt, ez a szám évről-évre na
gyon emelkedett. Az 1905-06.évben 1106-ra, az 1911-12.évben 2495-re, 
majd 1913-14-bcn 3136-ra szökött fel.Ez a túlzsúfoltság veszélyez
tette az orvosképzés sikerét. Emiatt nyújtotta be gróf Zichy János 
kultuszminiszter a debreceni és a pozsonyi tudományegyetemek fe lá l
lításáról szóló törvényjavaslatot a képviselőházhoz.

A javaslat két szakaszból á llt  és "Indokolása" mesteri módon 
fe jtette  ki a felső oktatásunk körül létező állapotokat, valamint 
az uj egyetemek felállítására vonatkozó történetet. A maradandó be
csű iratból csak a következő részt idézzük: "Az uj egye temeknek,me
lyeknek a jelen törvényjavaslat mintegy alapkövét teszi le, amikor 
egyrészt a régi egyetemek túlterheltségén könnyíteni fognak, más
részt a tudományok művelése, a magasabb szakképzettség számára, uj 
gócpontokat fognak alkotni: a magyar közművelődés ügyét lényegesen 
előbbre viszik. Folytonos, k itartó, előrelátó munkára, a nemzetnek, 
az egész magyar társadalomnak á.ldozatképességérc és az összes egye
temi körök lelkes kötelesség teljesítésére lesz szükség, hogy a ma
gunk elé kitűzött magasztos célt elérhessük".(Eyugatm.Hir.1912.jun. 8

A lex Zichyana tárgyalása nem történt nyugodt pártközi viszo
nyok között. Rendőri beavatkozással, verekedéssel és revolvermerény
le tte l súlyosbított exlex állapot, a házszabályok felfüggesztése,^ 
szolgáltatta az egyetemi javaslat elfogadásáénak parlamenti hátterét. 
Tisza. István házélnök épp az előtte való ülésen távolította e l kar
hatalommal az országházból az ellenzéket. Egyik kiváló hazai publi
cistánk e szavakkal jellemzi az akkori helyzetet: "Országgyűlésünk 
az erőszak jegyében é lt hónapok óta. Az ellenzék hónapokon^kerósz tül 
kierőszakolta azt, hogy ne lehessen ott tárgyalni; a többség pedig 
kétszer huszonnégy óra alatt kierőszakolta, hogy lehessen tárgyalni. 
A kettő közül választhat mngánok ki-ki temperámon túrnâ és meggyőződé
se szerint. Erőszak it t  is , erőszak ott is . Erőszak nélkül egyik sin 
csen".

Az országház tere gyalogos és lovas rend őrökkel, katonákkal és 
csendőrökkel volt megszállva 1912.jun .5 .-én, amikor Zichy János gróf 
vallás- és közoktatásügyi miniszter e szavakkal vezette be a pozso
nyi és debreceni tudományegyetemről szóló törvényjavaslatot képvise
lőházi tárgyalásán: "Ha van valaki, aki sajnálja azt,hogy éppen ez 
a kulturális t orvé nyj avas la. t, ilyen atmoszférában és ilyen p o l it i 
kai viszonyok közt kerül tárgyalásra, én sajnálom legjobban..."

Az állami alapítás a javaslat 3. §-a értelmében 1912-től kezdve
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10 óvon át 2-2 m illió vagyis 20 m illió. Debrecen város alapítása 5 
m illió. Pozsony város alapítása 3 m illió. Egy alapítvány* mely a po
zsonyi egyetem részére á ll  rendelkezésre,1 m illió, végre az inter- 
calaris kamatok a szervezés nagy munká ja alatt legalább egy m illiót 
jelentenek. így tehát 30 m illió az, ami a törvertyjavaslat szerint 
rendelkezésre á ll  és ez olyan summa, mellyel a két egyetem fe lá l l í 
tásának és szervezésének munkája a siker minden reményével megindít
ható. Az ogyotomek a modern egyetem fogalmának megfelelően vannak 
torvezve és felszerelve mindazon intézményekkel, intőrnátusokkal 
s tb ., amelyok az egyetem életét igazán intenzívvé, az életre mossze 
kihatóvá teszik.Mindkét egyetem teljes kiépítéssel, az összes fa
kultásokkal van tervbe véve.

A törvényjavaslat 1-7 jun.5.-én észrevétel nélkül egyhan
gúlag elfogadták.- Simán foiyt lo az egyetemi törvényjavaslatnak 
tárgyalása a főrendiház jun .17.- i  ülésén is . Julius 7.-én szentcsit- 
tortett és mint az 1912.évi XXXVI.törvénycikk került az Országos^Tör
vény tárba. ( Teljes szövege lásd: Budapesti Közlöny 1912.jul.12. és 
Lukinich Imre: i.m. 40-42.1. )

így Pozsony többévtizede3 törekvései célt értek, óhajai te lje 
sültek. Most marosok az izgatta Pozsony közvéleményet,ho^y hol le
gyen az egyetem és mikor kezdi meg működését? Az elhelyezés ügyében 
mogoszlott a város közönsége s mint jelezni fogjuk, hosszú, szinte 
véget nem érő viták folytak a kérdésről.

Ezeket megelőzőleg az egyoten elnevezése ügyében történt fon
tosabb lépés. Pozsony város törvényhatósági bizottságának több tag
ja  1911 decemberében azt indítványozta, hogy a Pozsonyban alapítan
dó egyetemnek Erzsóbet-tudományegyetem legyen a neve. Az indítvány 
kezdeményezője Kamiik Emil, városi könyvtáros és törvényhatósági b i
zottsági tag (később egyetomi könyvtárigazgató), aki ogyonlőre e l
tekintett indítványától, de 1912.febr.5 .-én az indítvány a városi 
képviselőtestület közgyűlése elé került.Az indítványt jellegzetessé
génél fogva szó szerint idézzük:

"Pozsony, a király és a nemzet akaratából tudományegyetemet fog 
kapni; az erre vonatkozó törvényjavaslat már foglalkoztatta az or
szággyűlés képviselőházá.nak közoktatásügyi bizottságát és a legkö
zelebbi jövőben törvényerőre fog emelkedni.

"A létesitondo két állami, tudományegyetem egyikének Pozsony
ban való fe lá llításá t a király Ö Felsége legfelsőbb elhatározásának, 
az ő rendülőtlon igazságérzetének és városunk iránt mindenha nyil
vánult atyai szeretetének köszönhetjük. Királyunk szivéhez legköze
lebb á llo tt  és á ll  ma is felséges urunknak Istenben boldogult fc lo -  
ségo, Erzsébet, a magyarok mogdicsőült királynéja, kínok nemzetünk 
iránt való meleg tetterős rokonérzése' viszont a legmélyebb hála és 
szeretet oltörölhetetlen betűivel vésődött hazánk minden hü fiának 
szivébe. Mindnyájan tudjuk, mily nagy része vo lt a fenséges asszony
nak abban, hogy az áldatlan félreértés hosszú, nyomasztó évei után 
létre jött a király és a magyar nemzet között az a kibékülés,melynek 
alkotmánypolitikai, közgazdasági és kulturális következményei arra 
képesítették a magyar államot, hogy most, a huszadik század második 
évtizedében, a már meglévő két magyar tudományegyetemi mellé még ket
tőt alapíthasson és fenntarthasson.

"A magyar nemzetnek elévülhetetlen hálás tiszteletét nem fe jez
hetjük ki szebben, minthogy ha az egyik uj egyetem nevét az áldott 
emlékű magyar királyné, Ferenc József királyunk Ö Felsége és nemze
tünk közös védőangyala nevével hozzuk örök időkre szóló kapcsolatba.

"Városunk 1907 óta egyik,kivé ló helyévé vált a 700 évvel aze
lőtt i t t  Pozsonyban született Arpádházi Szertt Erzsébet kultuszának, 
amely mindinkább egybeszövődött a néhai Erzsébet királyné iránt va
ló rajongó tiszte le tte l és valóban lélekemelő módon nyert megteste
sülést akkor, amidőn^felséges urunk királyunk Istenben boldogult ne
jének élotnagyságu márványreliefjét egy pozsonyi művésszel városunk
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most épülő Erzsébet-mléktemplom szénára ajándékképpen elkészíttette.
"Tudjuk, hogy a felállítandó pozsonyi egyetem elnevezése - jó l le 

het Pozsony szab.kir.várös tetemes anyagi áldozatokkal járul annak 
létesítéséhez- nem minket i l le t ,  hanem a törvényhozást. Leglcevésbbé 
sem kételkedhetünk azonban abban, hogy a király Ö Felsége előzetes 
beleegyezésének elnyerése után a magyar törvényhozás másik tényező
je , az országgyűlés is örömmel fog hozzájárulni a pozsonyi egyetem
nek nemzetünk legujabbkori története ama fenkolt női alakja után 
leendő elnevezéséhez, akinek neve hallatára minden magyar ha
zafi szive az áhitatszerü tiszte let és szeretet érzelmeitől szokott 
megdobbanni.

"Mindezeknél fogva városunk törvényhatósági bizottságának alul
írott tagjai annak folyó évi febr.5.-én tartandó közgyűlése elé a 
következő indítványt terjesztjük:

"Mondja ki határozatilag a törvényhatósági bizottság, hogy a 
magyar kir.kormány utján fe lira tot intéz apostoli királyunk 0 Fel
ségéhez azzal a hódolatteljes kérelemmel: kegyeskedjék megengedni, 
hogy a létesítendő pozsonyi egyetem örök időkre a "Magyar Királyi 
Erzsébet-Tudomány egy etem" nevet viselhesse. (Nyugatm. Hir. 1912. f  ebr. 6 .)

Az 1912.febr.5 .-én tartott közgyűlés egyhangú lelkesedéssel fo
gadta. ezt a.z indítványt,- melyet Kumlik Emil kezdeményezésére előző
leg a Westungarische Grcnzbote c.pozsonyi lap propo.gált,-  és kimon
dotta, hogy a. város feliratban kéri meg a vallás- és közoktatásügyi 
minisztert,hogy egyetemünknek néhai királyasszonyunkról való elneve
zése iránt előterjesztést tegyen Ö Felségének. (U. o . ) A város a köz
gyűlési határozat értelmében meg is szerkesztette fe lira tá t, ezt 
azonban nem a magyar komány közvotitésével, hanem közvetlenül a k i
rályi kabinet iroda utján terjesztette a kiír. ly elé 1912 március vé
gén. (Nyugatin.Hir. 1912.márc.27.)

A válasz Zichy vallás- és közoktatásügyi miniszter utján éppen 
szent Erzsébet és a boldogult királyné novenapján érkezett meg Po
zsony polgáimesteréhez és ugyanazon napon jelent meg (nov. 19.) a 
"Budapesti Közlönyében is a hivatalos közlemény, hogy Ö Felsége 
megengedte, hogy a felállítandó pozsonyi egyetem a "Magyar Királyi 
Erzsébet-Tudományegyetem" nevet viselhesse.(Nyugatm.Hir.1912.nov.20.)

Az immár "M.kir.Erzsébet-tudományegyetem" elhelyezése ügyében 
megindult viták tovább folytak. A kultuszminiszter kiküldöttei több
ször megfordultak Pozsony varosában, hogy megtekintsék a. javaslatba 
hozott telkeket. Mindamellett a döntés húzódott. Hosszú hónapok te l
tek el anélkül, hogy a többször kilátásba helyezett döntés bekövet
kezett volna. A város polgársága egyideig ellentétben volt a minisz
térium főiskolád ügyosztályával az elhelyezést illetőleg.Utóbb azon
ban elsimultak a viták az Ötféle elhelyezést ille tő leg  b a pozsonyi 
közönség megnyugodott volna bárminemű miniszteri határozatban, csalc 
lássa már egyszer egyetemét.- Végre is Jankovich vallás- és közokta
tásügyi miniszter 1913.okt.11.-én, amikor az Erzsébet királyné emlék- 
templom felszentelésekor Pozsonyban volt, döntött az elhelyezés kér
désében. Kijelentette, hogy az egyetem jogi és bölcsészeti fakultása 
már a jövő (1914-15) iskolai tanévben megnyilik. Ez a két fakultás 
ideiglenesen a régi főgimnrziuni épületben nyer elhelyezést, amelyen 
e célból ne g fogják tenni a legszükségesebb á t alaki tás oka„t. Az or

vosi fakultást a Lanfranconi-féle telken lé tes iti a. kultuszkornány 
s az idevonatkozó terveket még a té l folyamán fogja alkészittotn i, 
úgy hogy 1914 tavaszán megtartható legyen a. pozsonyi egyetem alap- 
kőletétcli ünnepélye. Mivel azonban az orvosi ka.rhoz tartozó épüle
tek létesitéso hosszabb időt igényel, azért ennek megnyitását csajt 
az 1916.év^őszére tervezi. Utoljára kerülne ezután sor az egyetem 
beltclki részének felépítésére a Schiffbeck-&tabwasser-féle telek- 
tömbön, ahova az eddigi megállapodás szorint a jog i- és a bölcsé
sze tkar részére emelnek majd épületüket s oda tervezik az egyetem köz
ponti épületét. Addig is , mig az építési munkálatok megindulhatnak, 
az Eszterházy-palotában fognak az összes irodák elhelyezést ta lá ln i". 
(Nyugatm.Hir.19l3.okt.12.-Lukinich i .n . ) . -  A miniszter ezen döntése
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azonban hamarosan módosult, miután a város javaslatára Tóth Lajos 
miniszteri tanácsos Pozsonyban újból helyiszemlét tartott s a régi 
gimnázium sötét épületét "még ideiglenesen sem tartotta alkalmasnak 
az egyetem célja ira" s a jogakadémia helyiségeiben való ideiglenes 
elhelyezés tervét vetette fe l. 1914 febr. 22.-én ennek megfelelően 
történt döntés,t.i.hogy "az akadémiai könyvtárt kihelyezik az épü
letből és ideiglenesen a régi gimnáziumban helyezik el, az akadémi
ai könyvtár á lta l igénybevett teimeket pedig tantermekké alakitják 
át". (Lukinich’.u. o. /

Javában tartottak a tervezgetések és rendelkezések, amikor 1914 
jun.28.-án gyilkos politikai merénylet történt Sarajevóban a trónö
rökös pár ellen. Vigasztalanul beborult körülöttünk a látóhatár.A 
ju lius 26.- i  mozgósítás,a julius 26.- i  hadüzenet a szerbeknek, a 
julius 29.- i  csatározások a Drina mentén gyorsan követték egymást. 
Előjátékai voltak a nagy, csakhamar három világrészre átharapódzd 
világháborúnak. Vérbeborult a világ. S nem lehetett tudni, hogy mi 
lesz o katasztrófális körülméryek között az újonnan alapított egye
temek sorsa, nem válik-e vájjon reménytelenné?

A kulturtevékenység és fejlődés folytonossága azonban nem akadt 
meg a váratlanul ránk szakadt viharos idők forgatagában. Jankovich 
Béla kultuszminiszter folytatta az 1912:lüCXVI. t. c.végrehajtását.Az 
1914#év nyarán a pozsonyi kir.jogakadémiát egyetemi karrá emelte.S 
miután előzőleg mar három orvosprofaiszortkinevezett,Velits Dezső 
dr.pozsonyi bábaképezdei igazgatót és udvari tanácsost és Herzog 
Ferenc dr. és Bakay Iajos dr.budapesti egyetemi magántanárokat 
(Budapesti Közlöny 1914.febr. 6. ,Hyugatm.Hir. 1914. jan.29.es fe b r .7 .) , 
1914. mg.26.-án kinevezte a jog - és államtudományi kar tanárait is , 
valamint két bölcsészetkari tanárt. Ezek: Polner Ödön dr. ,a közjog 
és politika nyilv.r.tanára (az 1915-16.év rektora és jogikari dékán- 
ja),Kérészy Zoltán d r ., a magyar és európai jogtörténet nyilv^r.és 
az egyházjog jogositott tanára, Falcsik Dezső dr.,a  polgári törvény
kezési jog nyilv. r . , a magyar közigazgatási és pénzügyi jog jogosi
tott tanára (az 1914-15.ev rektora és^jogikari dékánja), Ko- * 
váts Ferenc dr.,a  közigazgatástan és pénzügytan nyilv.r.tanára,sző -  
lős i, azilasi és laki Pázmány Zoltán^dr. ,a római jog nyilv.r. tanára, 
balásfalvi Kiss Albert dr. ,a magyar és osztrák magánjog nyilv. r. ta
nára, sipeki Balás Karoly d r ., a közgazdaság tan és statisztika nyilv. 
r.tanára s a pénzügytan és a magyar pénzügyi jog jogositott tanára, 
pilismaróti Bozóky Géza dr. ,a kereskedelmi és váltójog nyilv. r.és 
a csődjog jogositott tanára, csikszentmártoni Bochkor^Mihály dr., 
az egyház jog nyilv. r.,a magyar és az egyetemes jogtörténet jogosi
tott tanára, Ereky István dr.,a  közigazgatási jog nyilv. r., a jog
bölcselet és statisztika jogositott tanára, Tuka Béla dr. ,a jogböl
cselet és nemzetközi jog nyilv.r.,a magyar közjog és politika jogo
s ito tt tanára, Degré Lajos dr. ,a büntetőjog és eljárás nyi Ív. rk. ta
nára. Ugyanekkor a szervezés alatt á lló  bölcsészeti karon csak két 
tanárt neveztek ki: Hodinka Antal d r .-t  a történet nyilv.r. tanárá
vá és Komis Gyula d r .-t  a bölcsészet nyilv. rk. tanárává.

így az 1914-15.tanévben csokisba jog- és államtudományi kar 
alakulhatott meg, az orvostudományi és bölcsészeti kar nem.Addig, 
laig^a többi kar megalakulása bekövetkezett, az egyetem rektori jog
körével a vallás- es közoktatásügyi miniszter 11817? /l9 14.sz.ren- 
delote szerint a jog- és államtudományi kari dékán volt felruházva.

Időközben jelent meg, az 1914 julius 25.-én kelt leg fc ls^ b  jó 
váhagyás alapján, a két uj egyetem szervezetéről, tanulmányi és 
vizsgarendjéről szóló szabályzat. ;

Az egyetem 1914 október 3.-án kezdte meg működését, mikor is 
az#1914/15.tanévot megnyitották. Falcsik Dezső rektor megnyitó be
szédében hangsúlyozta, hogy a rendkívüli időkben csak zajtalan mun
kának van létjogosultsága és ezért nem lenne helyénvaló, ha az egye
tem megnyitását nagyobbszabásu ünneppé avatnák. A világháború dulá- 
8a miatt az ünnepélyes megnyitást egy boldogabb, szebb időre, békés 
napokra bízván, a kormány intencióival összhangban, a megnyitást a
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legszűkebb házi, mondhatni, családi körben kivonták megtartani. (Fal** 
esik Dezs'i rektor beszéde.- A pozsonyi m.kir.Erzsebet-tudományegye
tem 1914/15. tanévi irataiból. 5-8.1. )

Az idő komolyságának megítélésére jellemző az a tény, hogy a 
budapesti tudományegy etemen 1914/15.tanévben a hagyományos tanév
nyitó ünnepély egészen elmaradt s a rektori beszámoló és székfog
laló beszédeket nem tartották meg,

^Ugyancsak ŝzűk házi körben ünnepelte az Erzsébet-egyetem első 
Erzsébet ünnepet is  ^(lásd:Falcaik Dezső rektor beszéde dicsoült Er
zsébet királyné emlékezetére.- A pozsonyi m.kir. Erzsébet-tudomány ©•* 
gyetem 1914-15. tanévi irataiból. 1 .fűz.11-14.1.}. A komor idő rá
nyomta belyeget mindenre, a külső megnyilvánulásokra főképpen. A 
pozsonyi napilapok alig szólnak az egyetem eseményeiről, vagy ha 
igen, csak kisebb hírek formájában. Mindent és mindenkit a háború 
izgató, világraszóló és birodalmakat rengető eseményei kötnek le , -  
Az egyetem életében a takarékossági szempontok kezdenek mindinkább 
mérvadók lenni s késleltetik az egyetem kiépítését. A háború érez
hető nagyon a hallgatóság létszámán is. Az ifjúság zöme fegyverrel 
védi a hazát. S a könyörtelen halál szedi áldoza.tait nemcsak a 
hallgatóságból, hanem elragadja a tanári kar egyik kiválóságát is . 
Degré Lajos dr.,a  büntetőjog tanára, népfelkelő hadnagy, aki önként 
jelentkezik a. harctérre, 1915.márc. 6.-án a ga licia i Dvemilc község 
közelében hal hősi halált. Ugyancsak a harctéren le l i  hősi halálát 
az egyetem nagyképzettségü köny vtérti sztje, dr.Porsián Kálmán, nép
felkelő hadnagy, ( Falesik Dezső dr. rektor beszámoló beszéde az egye
tem 1914-15. tanévéről.- A pozsonyi m.kir.Erzsébe t-tudományegyetem 
1915-16. tanévi irataiból. 1. fűz.5-14.1.)

Az 1915-16.tanév megnyitása 1915 nov.21.-én már a háború meg- 
szokottságára. mutat. Ez a változás okozza,hogy az egyetemi tanév 
megnyitása, az előző évvel szemben szélesebb körben történik. Az 
ünneplés azonban még mindig c.sak a tanév megnyitására, szorítkozik 
s nem jelenti az egyetem, mint uj tanintézet megnyitásának megün
neplését.Ezt megakadályozta az időközben kitört háború s a kormány 
erre még mindig nem látta az időt elérkezettnek. (Polner Ödön rektor 
székfoglaló beszéde.-  A pozsonyi m.kir.Erzsébet-tudományegyetem
1915- 16. tanévi irataiból. 1. fűz. 17-32.1.)- 1915.nov. 21.-én mondja  ̂
Finkey Ferenc emlékbeszédét Degré Lajos fö lö tt  s 'Ugyanekkor törté
nik az Erzsébet-egyetem első doktoravatása is.(Komlóssy Károly ál
lamtudományi doktorrá avatása. )

Az 1915-16.és 1916-17.tanév az egyetem további kiépitésének 
jegyében folyik. Sürgetik a bölcsészeti és orvosi kar kiépítését.
E végből törekszenek véglegesen megoldani az egyetemi telek kérdé
sét is . Ez az 1916-17.év folyamán sikerül. A már régebben megszer
zett Schiffbeck-féle telken és Aspremont-Esterházy palotán kivül az 
egyetem elhelyezésének céljára megszerzik a katonai kincstártól a 
helyőrségi kórházat (volt primási nyári palota) tágas parkjával s 
az Esterházy-gynkorló térrel együtt. Ezenkivül Pozsony városa elha
tározza, hogy megveszi egy m illió ötszázezer korona költséggel a 
három szomszédos telektömböt,(az Esterházy-tér és József utca, to
vábbá az Esterhá zy-tér és a Ka,pás utca, valamint a Kapás utca^és a 
Hadapród utca között), hogy ezáltal^az egyetem olyan elhelyezést 
nyerjen, mely a tudományos követelményeknek teljesen megfelel.-A 
testnevelési telepet a városi sporttelepen túl fekvő régi ó -lig e ti 
lövöldében s a hozzátartozó területen akarják megvalósítani.

Ahogy az egyetem elheiyezésére szolgáló telkek kérdése szeren
csés megoldáshoz jutott, megtörtént az egyetem felavatása is.Ez az
1916- 17o tanév legkiemelkedőbb eseménye. 1916 november 19."-én dicső
ült Erzsébe t~királyné nevenapján, volt az avató ünnepség. I.Ferenc 
József apostoli király képviseletében Albrecht főherceg mondott ava
tó beszédet; részt vettek és felszólaltak Csemoch János hercegprí
más, báró Krobatin Sá.ndor hadügyminiszter, Jankovich Béla vallás-
és közoktatásügyi miniszter; Kérészy Zoltán egyetemi rektor tartotta
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az ünnepi 'beszédet, Brolly Tivadar Pozsony város polgármestere pe
dig üdvözlő beszédet, (Az Erzsébet-tudomány egyetem 1916,nov, 19,-én 
tartott avató ünnepsége alkalmával mondott beszédek.-  A pozsonyi 
m.kir.Erzsébet-tudomány egyetem 1916-17. tanévi irataiból. 2. fűz,)

Ezen az emlékezetes napon,melynek fényét fokozta Izabella kir. 
hercogasszony, Gabriella és gilice kir.hercegnők, számos főméltóság 
és előkelő közönség megjelenése, már láthatók voltak az építési ter
vek is . (Egy részük -dr.Scheibnertől- a pécsi központi egyetemi épü
le t  első emeletén és az egyetemi könyvtárban van kifüggesztve,) A 
világháború miatt azonban e l kellett halasztani az építkezés meg
kezdését.

Ebben a tanévben halt meg I.Perébe József apostoli királyunk. 
(l916.nov.21.-én) Emiatt az egyetem 1916.dec.14.-én gyászközgyülést 
tart ott, melyen Falcsik Dezső professzor mondott emlékbe szedet.

Az 1916-17.tanév eseményeihez tartozik: tiz  jog i szeminárium 
fe lá llítása  az államtudományi kar 1915-16,határozata értelmében.

Ugyanezen évben egy nemesszivü emberbarát, Gárdos János d r ., 
v o lt  budapesti orvos, m illiós alapítványának az Erzsébet-egyetemet 
i l le tő  körülbelül 16.000 koronát kitevő kamatainak felhasználáséval 
megnyilík a Mensa Academca. Tervezik az egyetemi diákotthon kié
pítését, ^

A tanári kaiban változás: Boohkor Mihályt, a jog és államtudo
mányi karon az cgyházjog ny.r. tanáré t, Őfelsége 1917.máj,30,-án a 
kolozsvári Ferenc József egyetemen üresedésben levő jogtörténeti 
tanszékre nyiÍv.r.tanárrá nevezte ki.

Közben a véres harc, az egész világot betöltő élet-halál küz
delem csak tart tovább. A világháború tombol. Az egyetem hallgatói 
közül sokan hősi halált halnak, megsebesülnek vagy fogságba jutnak.
A háború okozta átmeneti idő hosszú. Az egyetem tanári kara hiába 
próbálkozik a második, majd a harmadik évben, hogy az orvosi kar 
es a bölcsészeti kar megnyitható legyen, a háborús események miatt 
nem megy az egyenlőre.Mig végre a harmadik tanév végén vagy inkább 
a negyedik tanév elején sikorült az egyetemet megrokodt helyzetéből 
a fejlődés útjára terelni. 1917 junius végén Apponyi Albert gróf 
lesz a kultuszminiszter. Az ő tetterejének volt köszönhet0,110^  a 
hosszas küzdelem és sok akadály leküzdése után az 1917-18.tanévben 
megvalósulhatott az orvostudományi és bölcsészeti kar is . 1918,ja
nuár elején terjesztették fe l az egyes szakbizottságok jelöléseiket 
az uj orvostudományi és bölcsészeti tanszékekre.

Előbb n bölcséBzetkari tanárok kinevezése történt mcg(19l8. 
máro. 10.-én). A már 1914.aug. 26.-án kinevezett^Hodinka Antal dr. 
és Kornis Gyula dr.professzorokon kívül a bölcsészeti kar uj taná
rai lettek: Zolnai Gyula, dr. j a magyar és Összehasonlító finn-ugor 
nyelvészet ny.r.tanára(e lőzőlcg 1906-tól a kolozsvári Peroné Jó- 
zeof-tudomány egyetem tanára), Gyoraloy Gyula dr. ,a classica philo- 
lógia ny.r. tanara, Vári Rezső d r.,a  classioa-philologia nyilv, r. 
tanára, Császár Elemér dr.,a  magyar irodalomtörténet nyilv.r.taná
ra, Prinz Gyula dr. ,a földrajz nyilv.r.tanára, Iukinich Imre dr., 
az egyetemes történelem nyiÍv.r.tanára, Wcsaely Ödön dr.,a  pacda- 
gógia, nyi Ív. r. tanára, Thienemann Tivadar d r ., a német nyelv és iro 
dalom nyiÍv.rendkívüli tanára, a francia nyelv és irodalomtörténet 
mb.tanára,

A bölcsészot-, nyelv és történettudományi kar 1918,raáro. 17,-én 
alakult meg tiz  taggal s választotta meg az egyetemi Szervező ti Sza
bályzat 19. eB 23. §«-hi alapján dékánját (Komis Gyula d r .) éa pro- 
dékánjét (Zolnai Gyula d r).‘

Az orvostudományi kar tanórait is kinovezték rövidoson,(1918. 
ápr.3.-án). . Ezek a mé r 1914.ja n .1.-én kinevezett Vélite Dezső, Her- 
zog Ferenc és Bakoy- lajoe professzorokon kivül- :Pokér Mihály dr.,az 
általános kórAés gyógytaa nyiÍv.r.tanára, Fonyvossy Béla d r ., a köz
egészségtan nyi Ív. r. tanára, Reuter Camillo dn»az elmekóu-és gyógy-
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tan nyi Ív. r. tanára, Heim Pál d r .,a  gyermek orvostan nyilv. r. tanára, 
Entz Béla dr.,a kórbonctan nyilv. r. tanára, a törvényszéki orvo3tan 
mb.előadója, Veress Ferenc dr.,a bor- és bujakórtan nyilv. r. tanára, 
Mansfeld Gézadr.,a gyógyszertan és gyógy szer isme nyi Ív. r. tanára, i f j . 
Imre József dr.,a szemészet nyilv. r. tanára.

Az' orvostudományi kar megalakulása 1918.április 14.-én történt. 
Orvoskari dékán Pékár Mihály dr.,prodékén Fenyvessy Béla d r.le tt.

A három megalakult kar dr.Finkey Ferencet választotta rektorrá, 
dr.Hodinka Antalt pedig prorektorrá.

Mind a bölcsészeti kar,mind az orvostudományi kar megalakulása 
iinnepies közgyűlés keretében történt. (A pozsonyi m.kir.Erzsébet-tudo
mány egyetem 1917-18. tanévi irataiból. III. fűz. ) Finkey Ferenc rektor 
örömmel felezte a fordulópontot,melyet az uj karok jelentettek az 
egyetem életében, melyek az egyetemet tulajdonképpen teljessé tet
ték, mert "három fakultás már valóságos egyetem". Harminchét egyete
mi tanszék vo lt ekkor rendBzeresitve és ezek egy üresedésben levő 
jogikari katedra és pályázat alá bocsátott négy uj orvoskari tan
szék kivételével be is töltve. (U. o . )

A háborús nehézségek miatt az átmeneti korszakra kiszemelt he
lyiségek nem voltak azonban agy berendezhetők, hogy a megalakult 
orvosi fakultás is megkezdhette volna mindjárt működését. Csak a b ö l - ' 
csészetin kezdődhetett meg az előadás az 1917-18.év második felében. 
Az orvoskaron 1918.szeptemberében vált ez lehetségessé az állami kór
házban, mely ugyanebben az időben már ki le tt bővitve, többek közt 
a Schiffbeck telken volt és átalakított bérházzal is.

Tervbe volt véve még egy negyedik fakultás is. (Nyugatin.Hir. 1918. 
ápr.17.) Ennek a negyedik fakultásnak a mennyiségtan-terraészettudo- 
mányi és mezőgazdasági karnak, egyenlőre szintén ideiglenes helyi
ségekben leendő megnyitása iránt az egyetemi tanács 1918 augusztus 
29.-én tartott ülésében tett fe lterjesztést a vallás- és közoktatás- 
ügyi miniszterhez.

Folyt a szorgos munka, diákjóléti ügyekben is . "Egyetemi Diákott
hon" létesült,mely egyenlőre a régi Asprcmónt-Esterházy (Schiffbeck) 
féle palota. (Kórház u .52.sz.) első emeletének közepén és bals-zámyán 
és az e ttő l nem messze, a. Széchenyi és Temető utca sa.rkán levő épü
letben (volt elektrotechnikai szakiskola) ryert elhelyezést,egyenlő
re 100 létszámmal (szabályzattal).

Az 1918.év nyarán pótszemesztert tartottak katonahallgatók szá
méra, miként a. többi egyetemen. Majd az ősz folyamán az orvosi karral 
együtt immár mind a három fakultás sokra jogositó reménnyel megkezd
te működését. A tanév megnyi tás a 1̂918. október hó 5.-én történt, ami
kor a nagy világküzdelemben a köaípeurópai hatalmak ereje -fényes ha
ditettek után- hanyatlóban volt és érezhetők a. vészfolhők, melyek 
kezdtek hazánk ege fölé tornyosulni. Polncr Ödön rektor megnyitó be
szédében már világosan sejttetto ezeket a viharfelhőket. Találó erő
vel mutatott rá arra az aknamunkára, melyet lelkiismeretlen felbu j
tók folytattak a tcimészeti és gazdasági viszonyoknál fogva, évszá
zadok, sőt évezreden át, hozzánk tartozó és velünk békességben élő 
nemzetiségek közt, kiszámitottan izgatva őket szabadságuk elnyomásá
nak hazug jelszavával. Jelezte, hogy ezek a hazug jelszavak és rágal
mazó á I l i t  ás ok mily en veszélyeket re j t en ok, hogy hazánkat a szétrob
bantás veszélyének teszik ki; szükség lenne ezért sürgős ellensúlyo
zásra, a hiszékeny nemzetiségek meggyőzésére és a nemzetiségi v iszo
nyok olyan szabályozására, mely megszünteti az aknamunka államvcszé- 
lyozteto je llegét (Polner Ödön rektori székfoglaló beszéde.- A m.kir. 
Erzsébe t-tudományegyetem 1918-19. tanévi ira ta iból.I. fűz. 1-25.1,)

Ki hitte volna azonban, hogy c sej tolemro a katasztrdfális esemé
ny ok oly zuhatagszerűen köve tkez zenok?

Október végén kitört a magyar forradalom. Ugyanazon időbon megtör
tént a cseh-tót köztársaság proklnmálása is  (okt.28.) Mindkét ese
mény nagyon közelről érintette egyetemünket. Megindult a nagy bomlás 
fi a végzetszerü átalakulás. A lcödö3 novemberi szürkeségben ott szo- 
morkodott a magyarság arcán a "mi lesz" kérdéso. B pillanatok a ka
tona lelkében, ki o bomlás komoly hordcrcjct mogértetto, szánalmas
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látványt nyújtottak. A nekiszabadult s éveken át le fo jto tt  energia 
kirobbant a tömegekből és futni, rohanni késztette a katona-rend szer 
raagánzárkáiba csukott ént s menekült mindenki haza onnan, hol a ko-' 
moly, a magyarságért komoly munkának kellett volna ekkor megindulnia* 

Volt ellenségeink, az entente hatalmak már nem harcoltak e lle 
nünk. Beérték a fegyverszüneti megállapodásokkal, azok pontos keresz
tülvitelével, szigorú ellenőrzésével, de a fegyverszünet aláírása óta 
uj ellenfeleink támadtak azokban, akikkel mint az osztrák-magyar mo
narchia kiegészítő részeivel négy és fé l  éven át együtt küzdöttünk 
vagy legalább is  együtt kellett volna küzdenünk a közös ellenség e l
len. A horvátok elszakadtak tőlünk.Ellenünk támadtak a csehek is,akik 
a háborúban mindenkor ellenségeink érdekeit szolgálták.Ugyanúgy a 
románok és a szerbek.

A háborús szenvedésekben kimerült,ezernyi megpróbáltatás fo ly 
tán clfásu lt magyar nemzet alig volt képes megérteni a rohamosan le 
zajló eseményeket.Rémüldözve á llt  az uj helyzette1(szemben. Még nem
rég a vo lt kormány és a sajtó azt hirdette, hogy fényes jövő vár Ma
gyarországra, ha törhetctlenül kitart, aztán jöttek mások,akik meg
váltást és örök boldogságot Ígértek a magyar nemzetnek, ha a paci
fis ta  vezérek után indulva sürgősen befejezi a háborút s őszintén 
megbékül az ententeval. Károlyiék alatt azonban nyilvánvalóvá lett, 
hogy a "jóakarata. entente" még szomszédaink vakmerő garázdálkodásé tói
sem akart megmenteni.

A szerencsétlen fordulatnak végeredményben akkori kormányunk 
volt az oka. Volt ugyanis a Károlyi kormánynak egy hadügyminisztero, 
aki egy kijelentéssel "nem akarok katonáit látni" szétkergotte a had
sereget. Volt ennek a kormánynak egy pénzügyminisztere, akinek e l
ső dolga volt,hogy elszólja  magát: "olyan adóztatást hozunk be,-mon
datta- amilyenre a. világtörténelemben nem vo lt példa". Erre úgy meg
ijedtek a gazdag bunyevácok, hogy azonnal kimondották a Szerbiához 
való csatlakozást. Volt ennek a kormánynak egy fölönivelésügyi mi- 
nisztore, aki ráfeküdt a térképre és el kezdte osztogatni a földet. 
Osztotta^ osztotta, mindaddig, anig a térképet egészen kihyzták aló
la,de ő ezt.nem vette észre, csak osztott,szorzott,kivont.És volt 
ennek a kormánynak egy nemzetiségi minisztere, akit elméletével kine* 
vettek a nemzetiségek és aki nem tudott egy négyzetméternyit megmen
teni,de elvesziteni elvesztett mindent.

A kormány tehát elkövotte azt a nagy hibát, hogy nemcsak ház abo- 
csátotta katonáinkat, hanem valósággal kikergette őket a laktanyák
ból. Megfeledkezett arról, hogy minden kulturnemzctnek szüksége van 
katonaságra, különösen pedig ilyen időkben.

^soda-c, ha ilyen körülmények között ellenségeink minden oldalról 
átlépték őrizetlenül hagyott határainkat?

Szégyenszemre ölhetett kezekkel kellett néznünk a csehek ’b eh elto
lását is.Karolyi miniszterelnök megelégedett a tiltakozással.Ez per
sze.mit sem használt. (Nyugatm.Hir.1918.nov.21.) Hiába tiltakozott 
Pozsony városa magyarsága mellett és az elszakitás ellon (u.o.nov. 
23), miként tiltakozott Pécs városa majdnem ugyanezen időben az c l -  
szakitás ellon (ü .o.doc.3 .) A csehek átkelve határainkon mindjobban 
közeledtek Pozsony városához is . Ellenállás nélkül történt meg Fel- 
sőnagyarország m;egszállása (u .o.dec.6 .)

Dec.12.-en Pozsonyba is megérkezett a megszálló csapatokból 
nyolc francia tiszt 240 főnyi legénységgel (u ,o .doc.13.) Pozsony vá
rosának a cseh-szlovák he.dsereg á lta l történt megszállása azonban 
1919. jón. 1.-én ment végbe,Ezt követte jón.6.-án a város közigazgatá
sának ^átvétele. Zoch Sámuel modori evangélikus lelkész, akit a cseh
szlovák kormány már karácsony o lőtt kinevezett Pozsony vármogyc és 
Pozsony város főispánjává (zsupán), már akkor kijelentette Jmkó Zol
tán kománybiztos főispánnak, hogy a cseh-szlovák állom a megszál
lással egyidejűén Pozsonyt a cseh-szlovák köztársaság inporiuna alá 
helyezi. Az átvételt azonban vizkereszt napján haj tóttá.k végre oly 
módon,^hogy a vámogyeházát megszállotta a csoh-szlovák katonaság, 
Zoch Sámuel cseh-szlovák főispán pedig nogjolent a kormánybiztosi
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hivatalban és Jankó Zoltán magyar kormánybiztos főispánt a hivatal 
# b*áÁa*i'n szólította  f«L, Jfcnkó Zoltán tiltakozott Zoch Sámuel fe l 
szólítása ellen s azután átadta hivatalát. Û. o. 1919. jan. 7. ) Zoch 
ugyanezen a napon nyilatkozatot tett közzé,mely leszögezi,hogy Po
zsony városának a cseh-szlovák köztársasághoz való tartozása befe
jezett dolog és e lő ír ja , hogy mindenki ehhez mérten viselkedjék.(U.o. 
1919. j an. 7, )

Ezzel megkezdődött a cseh-szlovák állam berendezkedése Pozsony
ban. Zoch Samu zsupán 1919.jan.15.-én értekezletet hivott egybe,ame
lyen közölte, hogy Tótorszá^ kománya,mely eddig Zsolnán működött, 
Pozsonyba teszi át székhelyet és hogy a szlovák minisztérium febru
ár 4.-én érkezik Pozsonyba. Előterjesztette egyúttal a szlovák mi
nisztérium fogadásának programját is. Az értekezletre meghívottak 
közt, körülbelül 40 vezető között (iíanza Géza Ítélőtáblái elnök,
Kánya Richárd polg'. mester helyettes, Vcmo3 Samu alispán stb. )ott 
volt Polner Ödön, az egyetem rektora is.-(Nyugatn.Hir. 1919.ja n .16.) 
Zoch Samu zsupán erre néhány napra (jan. 22*-én) nagyha.ngu falraga
szokon tette közzé,hogy a szlovák komány február 4.-én Pozsonyba 
érkezik és kérte a várost, hogy a fogadásban részt vegyen; közölte 
egyúttal a fogadás és a nap ünnepélyes programját is.(Híradó 1919. 
jan .24 .)* ' Ezenkívül a rendőri sajtóiroda felkérte a ház tulajdono
sokat, hogy gondoskodjanak arról, hogy házaik fe l legyenek lobo
gózva f ebr.4.-én(U. o. jan .31. )

Az egyetem hatósága azonban nem volt hajlandó arra,hogy a foga
dásban részt vegyen. A tanács ilynemű határozatáról a zsupánt Pol
ner Ödön rektor^udvarias formában értesítette, kifejtvén,hogy a 
foga.dási ünnepségeken való megjelenése az egyetem hatóságának er
kölcsi lehetetlenség, nort résztvenni olyan ünnepségeken, "melyek 
Magyarország nagymértékű megcsonkítása fe le tti örömnek kifejezését 
is jelentik, a legszentebb ha.zc.fiui érzelmekkel éles ellentétben 
von". (Polner Ödön rektori beszámolója az 1918-19. tanévről.-  A m. 
kir.Erzsébet-tudonányegyetem 1918-19. tanévi irataiból. 52. 1. )

A levélre az egyetem rövidesen vélaszt kapott.A "zsupán" jan. 
28.-án kelt levelével az egyetemi tanácsnak szemrehányást téve ha
tározatáért, az egyetemet bezárta s ott minden előadást megtiltott 
s egyúttal az egyetem tanárait rendőri felügyelet alá helyezte.
(U. o.Függelék 4 .sz .)

A Pozsonyban lejátszódó további események oly szoros össze
függésben vannak egyetemünk történe tével,hogy rövid leírásuk mel
lőzhetetlen.

A pozsonyi egyetem megrendszabályozását a "zsupán" a sajtóban 
is közzétette.Azonban nem várt hatást ért e 1.Amikor-ugyonis az egye
tem ̂ magatartása köztudomású lett,az egész Pozsony magyarságára pél
daképpen és serkentőleg hatott s az egyetem magatartását a legkülön
bözőbb oldalról üdvözölték.A hatás csak fokozódott,amikor az egye
tem rektorát,Polner Ödönt,letartóztatták s a Ferenciek kolostorában 
két napig fogva tartották.

Amint az egyetem bezárása köztudomású le tt , a pozsonyi szoci
áldemokrata párt vezetősége foglalkozott az egyetem megrendszabályo
zásával s a következő határozatot hozta: "A pártvezetőség azon tény
ben,hogy a cseh-szlovák kormány pozsonyi kormánybiztosa az egyete
met bezárta,az egyetemi tanárok pedig rendőri felügyelet alá helyez
tettek azon okból,mert a tanári kar a fobr.4.-én Pozsonyba érkező 
komány fogadtatásában részt venni nem k íván ja  lelkiismereti sza
badság súlyos megsértését látja.De c l  kell íté ln i ezen tényt azért

Pozsony város C3eh rendőrfőnökének rendelkezése szerint a "Nyugat
magyarországi Híradó" pozsonyi napilap óiméból a "Nyugatmagyaror
szági11 szót e l ke llett hagyni 1919.jan .18.-tói,úgy hogy ettől az 
időtől a lap "Híradó" cim alatt jelont meg.
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is , mórt az egyetem bezárásával a tudományszomjas ifjúságot is meg
fo sz tja  a tudás  ̂lehetőségétől. A szociáldemokrata párt a tanári 
kart Pozsony munkásságának te ljes  szolidaritásáról b iztosítja  és 
módot fog keresni,hogy ezen súlyos sérelem mielőbb orvoso Itass ék'1. 
(Hiradó 1919. jan .3 l. ) ’

A pozsonyi munkásság rövidesen a szlovák kormány elé terjesztet
te követeléseit { febr. 7 . ) ,amelyeknek nem teljesítése esetén a mun
kástanács határozata szerint Pozsonyban általános sztrájk fo^ k i- 
töm i.A  11 pont között szerepel mindjárt az l.pont után HA nepek 
önrendelkezési jogának,valamint a lelkiismereti szabadság elvének 
elismerése”.A 2 .pont ”A pozsonyi tudományegyetem újból való meg
nyitása".

A szlovák minisztérium képviselői a tárgyaláson,mely február 
9.-én fo ly t le , a követelésekre kijelentették,hogy az egyetem be
zárása csak azért történt,mert "tüntetésektől tartottak". Most a- 
zonban meg fogják engedni az egyetem újból való megnyitását és azt, 
hogy tovább működhessenek,úgy mint eddig és az eddigi tanárak veze
tésevei. (Hiradó 1919. febr. 11.)

A 11 pontra kapott válasz azonban nem elégitétte ki a munkássá
got s emiatt általános sztrájk kezdődött és csak az élelmiszerüze
mekben és közmüvekben folyt a munka tovább. (U. o. )

Az egyetem sorsáról egyébként a szlovák sajtóiroda a következő 
módon adott fe lv ilá gositá st.( "Slovenska tlacova kancellária távira
ta, metyet a pozsonyi lapok 1919 febr. 11.- i  számai adnak le ):

Fel vagyunk hatalmazva a következők közzétételére: Zoch pozso
nyi zsupán a pozsonyi egyetem előadásait égyidőre felfüggesztette, 
mert néhány egyetemi tanár ellenségesen viselkedett a cseh-szlovák 
köztársasággal szemben és fé lő  volt,hogy ellenséges érzületüket át
plántálhatják a hallgatók közé is,ahogy ez részben már meg is tör
tént. Az ezen tényből kifolyólag elterjedt hírek,hogy az egyetemet 
bezárták,a valóságnak nem felelnek mcg,az előadások rövid időn be
lüliem ét‘megkezdődnek és az egy etem, mihelyt rendezett viszonyok á l
lanak be, átszervezte tik és pedig oly módon,hogy a cseh-szlovák köz
társaság németajkú polgárai is ki lesznek elégítve".(Hiradó 1919. 
feb r.11.)

Ugyanekkor a budapesti tudományegyetem tanárai meleghangú ki
áltványt intéztek a pozsonyi egyetem tanáraihoz,A legbensőbb megér
téssel és együttérzéssel köszöntik tanártársaikat és köszönetét 
mondanak nekik hazafias önfeláldozásukért.A tudományos munka erő
szakos elfo jtása , a tanári hivatás teljesítésének lehetetlenné te
tő le, mond ja  a többi közt a kiáltvány, oly égbekiáltó tény, amelynek 
fö l k e ll ébresztenie az emberiség le lki isme re té t, amelynek a tudós 
szellemi és erkölcsi szolidaritásnak örökre vissza nem fojtható ér
zései révén, a jogtalanul szenvedő magyar tudósokért a szenvedő Ma
gyarország fe lé  kell fordítania a kulturált világnak a lelkét. (Hir
adó 1919, febr. 11.)

Ilyen v o lt  a helyzet,amikor febr. 10,-én az esti órákban a mun
kásáig,miután összes követeléseik nem váltakvalóra, újból prokla- 
málta a sztrájkot, (A szlovák kormány bevonulásának és ünnepélyes 
fogadása napján ugyanis szintén sztrájkoltak). Anidőn a nagyközön- 
ség; a közalkalmazottak értesültek erről,minden különösebb megálla
podás nélkül lelkűk sugallatára hallgatva csatlakoztak a mozgalom
hoz, helye sebben mindenki elhatározta magában,hogy a néma tüntetés
ben ő is  réa^t vesz. Február 11.-éri, kedden .megállót t tehát minden.

A fr isg  té li  napon furcsa képet mutatott Pozsony.Nem nyíltak 
ki a boltok,a munkások ezrei nem indultak meg a gyárak felé,az is 
kolából a pedellus haza küldte a gyermckekot, a tisz tvisclők nem 
foglalták e l  az íróasztalok mellett a helyüket.Meg szűnt a vérkerin
gés.Két napon át (febr, 11-12) nem ítélkezett még a biró sem,nem 
adott össze r.z anyakönywozctő, a bankok vasráosai zárva maradtak, 
nem közlekedett a vasutj a villemos vasút sem,sőt a bérkocsisok sem 
állottak ki a standra,Néma volt a város.Nem sztrájk volt ez,hanoin 
nagy szent tüntetés.Senki sem beszélt össze,ilyent lehetetlen lett 
volna megszór ve zni. Egyszerűen az történt, hogy he tok-hónapok fájdal
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ma,keserűsége tört ki az emberekből.Nyolcvanezer ember egyszerre 
akarta kifejezni, mit érez és mert a 80.000 ember pozsonyi,fegyel
mezett,erős kulturá^u, nem nyúlt erőszakos fegyverekhoz,nem volt 
Qgy hangos sz<5: ü. némasága kiáltotta ki a világba: fájdalmunk van X 
panaszunk van! Es ezt a panaszt meg k e ll hallania a világnak! (Hír
adó 1919•feb r.11,14.)

Ma már tudjuk: az erőszakos béke alkotóinak nem v o lt  lelkűk 
felfigyeln i és igazságot szolgáltatni sem erre,sem a másutt tör
tént jajkiáltásokra.

A pozsonyi helyzet, a hangulat az egyetem erőszakos bezárásá
val romlott meg. Elnémították kis okból Pozsony büszkeségét. Ez bán
tott mindenkit és súlyos anyagi károsodást jelentett sok azaz csa
ládnál. Aztán jö t t  a szlovák koroany bevonulásaifebr.4 . ) .A mód,a 
fonnák,ahogy az történt, a külső nagy parádé, legkévésbbé sem 'állott 
arányban a lákösság lelkiállapotával.A keserűség nőttön nőtt, Ár
tatlan emberek letartóztatása, az összes budapesti,bécsi és más la
pok kitiltása,^ a magyar állami tisztv iselőktől a hüségeskü követe
lése, a drágaság fokozódása,mindez olyan elkeseredést idézett elő, 
hogy amidőn a munkásság határozatilag kimondotta február 11-re reg
gelre a sztrájkot, a nem szervezett összlakósság spontán,mint egy 
ember csatlakozott hozzá,. (U. o . )

Két napig tehát néma,kihalt maradt Pozsony városa.E némaságban 
a becsületes polgárság nyilatkozott meg.Sajnos azonban február 
12.-én vérbe borult;a város.Ugyanazon a népgyülésen,amelyen a mun
kásság ki akarta mondani,hogy 13.-án újból felveszi a munkát,egy 
aránylag kis incidensből kifolyólag rettenetes zűrzavar tá.madt,az
tán acseh katonaság pár perc alatt szinte ostrom alá vette a vá
rost és gépfcgyvertüzzel,feltüzött bajonettol verte szét a népgyü- 
lést,de minden kis csoportosulá-s t,ártatlan járókelőket is.Az egye
temi kórház hullacsarnokáben február 15.-án délben hét halottja 
foküdt már a szerdai utcai harcnak.

A munkásság 12.-én(szerda) délután 3 órára népgyülést hirde
tő ot a vásárosarnok e lő tti térre. Ezen a gyűlésen akarták felhivni 
a nurikásvezérek a népet,hogy miután a demonstráció oly fölényes 
foxnában nyilvánult meg,csütörtökön reggel ( feb r .13.)vegye fe l  új
ból mindenki a munkát.A gyűlést a rendőrségen tudomásul is vették.

Már jóval két óra e lö tt megindult a népvándorlás a vá.sárcsar
nok felé.Ezer és ezer ember seroglett i t t  össze,akik a legnagyobb 
rendben és csendben beszélgetve, várták a népgyülós kezdetét.

Ekkor történt,hogy egy cseh katona ment arrafelé,ahol a nép 
gyülokezett és egy fiúnak letépte a nemzeti szinü kokárdáját.Le
tépte és a kis fiút meg is verte.A közel állók nem hagyták ezt, 
odaugrottak és most már a cseh katonát kezdték ütlegelni,aki ijed 
ten ̂ szaladt haza a kaszárnyába.Rövid idő múlva öt fegyveres kato
na ért d térre és minden előzetes felszólítás nélkül lőni kezdték 
a népet.lőttok és közben bajonettel hajtották r.iaguk e lő tt az embe
reket. Az első halott is bajonottszurást kapott.Egy cseh katona a 
hátába döfte bajonettjét, ami e lö l jö tt  ki neki.A szegény munkás* 
odakapott a hátához, másik kezével a száját akarta befogni, amiből * 
dőlt a vér,nég tett két lépést előre,aztán összeesett,(Híradó 1919, 
febr, 14.)

Mindegyre több katona j'ött a térre,okik már most gépfegyver
rel is belelőttek a tömegbe.A rengeteg ember nem tudott már csak a 
számbeli nagysága miatt sem idejében elmenekülni.Befutottak a ka
puk alá, a mellékutcákba,de persze kisebb csoportok alakultok új
ból és újból,úgy,hogyha katonáknok jó célpontjaik voltok,A vásár
téren ekkor már széltébon-hosszáben feküdtek a súlyos sebesültek 
é8 a pokoli lövöldözés közopotto egyszerro csak negjolent Barrecca 
olasz ezredes,katonai városparancsnok ismert autója. Maga Barrecca 
ült az autóban. Amikor a szétkergetett tömeg meglátta őt,a  nellék- 
utcákbÓl*kapuk a lól kiozönlöt't és óriási lelkesedéssel üdvözölte 
a magyarbarát olasz ezredest.

Egyszerre nogint 10-12 ezer ember vo lt a téren,okik örönujjong- 
va votték körül Barrecca autóját.
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Barreccá.nak láthatólag jó l  esett ez az ováció és azonnal e l 
rendelte, hogy a katonák vonuljonak vissza, a népet pedig néhány 
szóval megnyugtatta, hogy csak tartsák meg a gyűlést.

Erre a tömeg vállára emelte Barroccát és körülhordozta c té
ren. inaikor az ezredes vissza akart ülni az autóba,, elcsúszott s ek
kor történt az, hogy a cseh katonák puskatussal fejheverték.Barroc- 

oát úgy emelték bele az autóba, zsebkendővel bekötötték a fe jét s 
a gépkocsi visszavitte lakásába, ahol orvosa, egy olasz ka,tonoor- 
vos r,zonnal ápolás alá vette.

Történt egy másik bonyodalom is.Valamelyik közeli ház emele
ti ablakából egy magyar lobogót dobtak le a tömeg közé.Egy fia ta l
ember felkapta a piros-fchér-zöld zászlót és diadalmasan hordták , 
körül. Ez a fiatalember most a zászlót a téren levő egyik villamos
lámpa oszlopfájára akarta kitűzni. Felkuszott az oszlopra, de ki már 
nem tűzhette, mert újabb két lövés érte és lebukott a tömeg közé.Ez
zel aztán felborult minden.A kaszárnyákból száz és száz katona ér
kezett rohamlépésbcn és valóságos sortüzet adtak le. Most már utca- 
ról-utcára hajtották a népet? fellövöldöztek az ablakokba, belőttek 
a kapukon. Irtózatos zavar támadt mindenütt. Sikoltozás, káromló 
szavak, a sebesültek hörgése, katonai vezényszavak. . .Valóságos ut
cai harc vo lt ez, persze csak az egyik fé l  rcndclkczcttfcgyverrcl, 
a mi népünk védtelenül, kétségbeesetten menekült ahogy és ahová tu
dott. A népgyülésből persze semmi sem lett.

Eyolo magyar hajlott és negyven sebesült le tt önnek a cseh b i-  
tangságnak az eredménye.Földhöz ragadt szegény emberek pusztultak 
ol a mannlichcr golyótól és a bajonett hideg vasától. Szegény embo- 
rck, kiknek egyszerű munkászubbonya alatt forró s z í v  lüktetett, 

így a pozsonyi lapok. (Hiradó, 1919. febr, 11,14,16. )-  
Az utólagos vizsgálat megállapította, hogy alaptalan vo lt a 

cseh katonák azon kifogása, hogy azért lőttek, mert a magyarok rájuk 
lőttek.

Ilyen légkörben és viszonyok között ke llett az egyetemnek küz
denie fennmaradása érdekében. Polner Ödön rektori beszámolója részle

tes képet nyújt c r iő l  a küzdelemről. Az egyetem képtelenségnek tar
totta, hogy Magyarország elveszítse Pozsonyt. Ezért kötelességének 
tartottá, hogy mindent megtegyen az egyetem további fennállása ér
dekében. E óéiból még november havában az egyetem ille tő  szakta
nárai ( t. i. közj ognak, politikának, közgazdaságtannak , statisztiká
nak, földraj znak,történel ormok) "Pro Hungária" óim alatt memorandumot 
dolgoztokéi,m ely magyar,francia és angol nyelven jelent meg s mely
ben tudományos élvekkel igyekeztek kimutatni,hogy Magyarország terve
zett szétdarabolá.sa a. természetes és történeti áUnnálakulás elveivel 
ellenkezik,hogy ily  szétdr.rabolá.s békére nem vezothet s k ifejezést 
adták annak a hitüknek, hogy ha Magyarország mindennek dacára szét
darabol ta.tnélc, a dolgok természetes rendje szerint idővel mégi3 
fe l  fog támadni és területi épsége helyre fog^álln i.- Majd cgy má
sik rkoióba.n is részt vett az egyetem. Kezdeményezte és aláírta a 
Pozsony város Összes rétegei és intézményei á lta l nyclvkülönbség 
nélkül a lá irt, november 23.-án kelt azt a nyilatkozatot,mcly szerint 
Pozsony város tiltakozik a Magyar országtól való clcsatolás ellen, -  
Érintkezésbe lépett az egyetem Pozsony megmentése érdekében akkori 
koimányunkkol is. De eredmény te lenül. így történt,hogy a csehek Po
zsonynak 1919 január 1.-én történt megszállása után rövidesen az 
egyetemot is tulajdonukba votték. Ez január 6.és 7.-én történt.Az 
egyetem rektorának legélesebb tiltakozása mellett.Az ogyotom rek
torának, dékánjainak és könyvtár igazgatójanők 1919.jan .7 .-én kelt 
idevonatkozó nyila.tkoza.ta. hangsúlyozza., hogy "a pozsonyi ogyetem 
es intézetéi birtoka.bon levő dolgokat úgy a fegyverszüneti,mint a 
hadviselés szabályaira vonatkozó hágai egyeznéryek alapján a béke
kötés esetleges ellenkező intézkedéséig a magyar állam tulajdonának 
tekintik". -A z  egyetem működésének folytatása tárgyában pedig 1919. 
január 10,-en jö tt  létre megállapodás az egyetem tanácsa és a Po
zsonyba kinevezett cseh-tót "zsupán" között.E megállapodás szerint
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az egyetem rektora a pozsonyi egyetemnek a cseh-szlovák állom tulaj -  
donául való minősítése ellen óvást emelt s azt a nemzetközi joggal 
ellenkezőnek nyilvánította; a megszállás ténye következtében azon
ban a megszálló hatalom rendelkezéseihez va ló falkalmazkodás kényte- 
lenségét eliamejnre,az egyetemi tárgyak megőrzése iiánti felelőssé
get elválla lta  és egyúttal annak a kívánságának adott k ifejezést, 
hogy az egyetem,mint magyar egyetem működését tovább is zavartala
nul folytathassa,•.Az egyetemi tanács a bekövetkezett megszállás 
folytán addig is,mig a kérdés nemzetközjogilag véglegesen meg nem 
oldatik,kész Pozsonyban a magyar egyetem működését tovább is folya
matban tartani...Az egyetem működésének továbbfolytatása tekinteté
ben olykép szándékozik eljárni,hogy az egyetem működése a teljes 
loyalitás követelményeinek m egfeleljen,.." A zsupán-koimánybiztos 
az o nyilatkozatban foglalt óvást "céltalannak jelentvén ki,más
különben a nyilatkozat tartalmát tudomásul veszi és elfogadja s 
ki jelen t i ,  hogy ez alapon az egyetem zavartalan működését b iztosít
ja , de egyúttal megfelelő biztosítékot kivan az iránt is,hogy az 
egyetemi ifjúság semmiféle, a cseh-szlovák állam ellen irányuló 
mozgalomban és tévékérységben részt ne vegyen..."

A cseh-szlovák kormánynak Pozsonyba való ünneplés bevonulása 
alkalmával a közintézmények és egyesületek vezetőit^kényszeri tet
ték arra,hogy önmaguk és tagjaik a komány fogadtatásában részt 
vegyenek.Az egyetem tanári kara -mint szó vo lt már róla- hazafias 
érzületénél fogva non tartotta lolkiismeretévol összeegyeztethető- 
nek,hogy részt vegyen ezen az ünnepségen,mely Magyarország megcson
kításával kapcsolatos. Ezért a cseh-szlovák kormány az egyetemet 
bezáratta,a tanári kart rendőri felügyelet alá helyezte és az 
egyetem rektorát a kormány bevonulásának napján internálta,Hason
lóképpen internálta a nunkásszezvezíjtok vezetőit,mert az ünneplés
ben való részvételüket negtagcdták.Es csak a két napos áltálé.nos 
tönegsztrájk hatása alatt bocsátóttá őket szabadon,

Az általános felzúdulás és a je lze tt  újabb tömegsztrájk követ
keztében a cseh-szlovák komány jónak látta,hogy az általa bezárt 
tudományegyetomot újból megnyissa,Ez Stefanok, a szlovák minisz
térium közoktatásügyi előadóba és Jehlicska Eerenc kinevezőtt egye

temi kormánybittos jelenlétében 1919.február 18.-án történt.A be
zárás miatt megszakadt beiratkozások okkor folytatódtak s az elő
adások mr.roius olojén kezdődtek meg.

Közben mindjobban tünodezett a remény,hogy a békekötés Pozsonyt 
meghagyj a Magyarországnak. Bizonytalanná vr.lt, hogy ni lesz az egye
tem végleges sorsa.Juriga IJándor a pozsonyi tót egyetem létesíté 
sét követelte.(Hiradó 1919.máro.12.) Zooh Samu zsupán Masaryk- 
nál történt kihallgatása után úgy nyilatkozott,hogy az egyetemnél 
a jövő tanévben csak az orvosi fakultás kezdi meg biztosan működé
sét. A bölcsészeti és jogi szak újból való megnyitása bizonytalan. 
Ugyanekkor az evangélikus hittudományi karnak szeptemberben való 
megnyitását kilátásba helyezték.(Hiradó 1919.ápr.19.) Mind rosszabb 
hirck az egyetem jövője felöl.E zért megmozdult Pozsony és vidéké
nek magyarsága. Majd az egyetem ifjúsága i s , 150 tagú egyetemi kül
döttség járult Kánya Riohárd polgármesterhez.Kreikor Aladár orvos- 
tanhallgató mondott beszédet és memorandumot nyújtott át a polgár- 
meatomok, kervo, hogy a város tanácsa illetékes helyen vesse lat
ba szavát és befolyását a veszélyeztotótt ogyetem zavartalan to- 
vábbmüködése meHett.(Hiradó 1919.máj.1 .)

Az egyotom tanácsa éa tanári kara ilyen körülmények között 
szintén szükségesnek tartotta,hogy lépéseket tegyen az ogyetómért 
a magyarság érdekében.Ezért küldöttséget menesztett Masaryk Tamás
hoz, a cseh-szlovák köztársaság elnökéhez. Polnor Ödön rektor veze
tésével 1919.május 27.-én délelőtt 11 órakor tiztagu küldöttség je 
lent meg Masainknál és arra kérto, hogy annak a nagyszámú magyar
ságnak az érdekében, aaoly osotleg a cseh-szlovák állomhoz fog csa- 
toltatni, a magyar egyetemi előadások lehetőségét biztosítsa . Masa- 
ryk válaszában kijelentette, hogy egyenlőre nem lőhet tudni,mily
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nagyszáma lesz a magyarság a cseh-szlovák köztársaság keretében. 
Ettől fog függni.vájjon lehetséges lesz-e külön magyar egyetemet 
fenntartani,vagy nem,de mindenesetre szükség lesz átmeneti á lla 
potra. Megnyugtató nyilatkozatót tett arra nézve,hogy a ■ meglevő 
magyar egyetem semmicsetre sem fog hirtelen,átmeneti idó nélkül 
megszűnni. (Bőven erről lásd:Polncr Ödön i.m.és Hiradó 1919.máj.
28. és 29.)

Hnsaryk elnöknek ezen ünnepélyes formában adott biztosítása 
és lényegileg becsületszóra tett Ígérete azonban üres Ígéretnek b i
zonyult. Junius 12.-én jö tt  a híre annak,hogy az iskola-választmány 
Prágában törvényjavaslatot fogadott el,moly szerint Pozsonyban négy 
fokultásu cseh-szlovák egyetemet fognak felállítani.(H íradó 1919. 
jun.12. ) Majd a kinevezett s kizárólag cseh és tót tagokból álló 
prágai "nemzetgyűlés” 1919.junius 26.-án tartott ülésén mindkét 
olvasásban elfogadta azt az indítványt, hogy a pozsonyi cseh
szlovák egyetem létesítését iktassák törvénybe.-Kommentárok sze
rint az előadások ryelve cseh vagy szlovák lesz.Csákká jogi fa
kultáson lesznek még rövid ideig magyar nyelvű előadások,de leg
később három éven belül i t t  is a cseh va^y a szlovák lesz az elő
adás nyelve.Az orvosi fakultás tanári székeinek betöltésére a 
oseh orvosi fakultás tanári kara fog javaslatot tenni.

Ugyanebben az időben junius hó első napjaibaiv-a kommunista ma
gyar offenziva következtében nagyobb számú pozsonyi polgárt tartóz
tattak le túszként a csehek. Polner Ödön rektor és Pékár Mihály or
voskari dékán szintén a túszok soiábanvoltok.Ez az internáltság hat 
hétig tart ott.Ebben az időben értesültek a lapokból internáltságuk 
székhelyén Iuchacsovicon, a piáge„i "nemzetgyűlés" határozatáról, 
mely szerint Pozsonyban a magyar helyébe cseh egyetemet állítanak 
fel.(Polner Ödön:i.m.44.1.)

A prágai hivatalos lap augusztus 5.~i számában az orvosi fa
kultás hét cseh tanárának kinevezését tették közzé.A kinevezés h í
re, ha nem is volt meglepetés, váratlan esemény erejével hatott.
A pozsonyi tudományegyetem vezetőségéhez ugyanis mindeddig semmi
féle hivatalos értesítés az egyetem jövőjéről még nem árkezett s 
igy mindeddig fennállott a remény,amelyet igen mérvadó szlovák kö
rök véleménye és álláspontja is támogatott, hogy az egyetem áta
lakulása megfelelő átmenet alkalmazásával fog csak végjbemenni.Masa- 
ryk Tamás, a csch-szlovák köztársaság elnöke,amikor május 27.-én fo
gadta a pozsonyi tudományegyetem küldöttségét, azt a kijelentést tet
te,hogy az átmeneti állapotra szükség van s hogy kulturális szem
pontból sem látszik helyesnek,hogy a meglévő egyetem hirtelen meg
szüntessék. Hasonló mó^n nyila.tkoztak ugyanezen^alkalommal Prágá
ban a közoktatásügyi kormány vezetői is ,igy  hát érthető,hogy az or
vosi fakultásnak minden átmenet nélkül való átalakítása,amire a k i
nevezésekből következtetni lehetett,milyen hatást váltott ki.De ép
pen ezek a legilletékv-íebb helyről elhangzott nyilatkozatok remél
ni engedték azt,ho^y még mindig nem hangzott el az utolsó szó és 
hogy az iskolakérdes megoldása ügyében várható tárgyalások során 
sikerül a pozsonyi tudományegyetem jövőjére nézve is oly megoldást 
találni,mely megfelel a Szlovonszkóban élő nagyszámú magyarság jo 
gos óhajának. Ezért Pozsony város kiküldöttei es a pozsonyi közok
tatásügyi intézetek képviselői augusztus 14.-én felterjesztést in
téztük Unsaryk köztársasági elnökhöz és a cseh-szlovák kormányhoz, 
hogy miután az iskolaügyek bizonytalan helyzete miatt a legnagyobb 
nyugtalanság észlelhető, az iskolakérdés halasztassék e l arra a2 
időre,amikor az alkotmányos élet helyreáll s amikor az országos* 
választások kerasztülvitele után a polgárság törvényes képviselői 
utján a kérdés mikénti megoldására alkotmányos befolyást gyakorol
hat.Ezen méltányos és^kellően indokolt kérésnek teljesítése a köz
oktatás rendes folyását mivel sem gátolja, miután a prágai nemzet
gyűlés határozata szerint^1919.október hó 28.-a előtt hozott magyar 
törvények továbbra is érvényben maradnak mindaddig,amig azokat a 
nemzetgyűlés uj törvénnyel nem módosítja vagy hatályon kívül nea



17

helyezi.(Híradó 1919.aug.15.) A memorandum egyébként 16 pontban ké
ri az iskolaügyek rendezését a cseh-szlovák kormánytól a magyarság 
és németség méltányos óhajainak megfelelően.A memorandum 9.pontja az 
egyetemre nézve a következőket tartalmazza,

a . ) A pozsonyi egyetem a jövő 1919/20.iskolai évben változatla
nul fenntartassék.

b .  ) Amennyiben az egyetem végleges rendezése az egyetem átszer
vezését tenné szükségessé, az egyetem meghallgatásával és semmieset- 
re se hirtelen,hanem megfelelő átmenettel történjék^

c .  ) A jövőben a magyar fakultások mellett külön intézetekkel szlo
vák és német nyelvű fakultások,illetve tanszékek állíttassanak fel., 
(Híradó 1919.aag.24.)

1919.augusztus 22-ig hivatalosan-a cseh orvostanárok.kinevezé
sét kivéve- az egyetem jövőjére nézve még mit sem tettek közzé.Tájé-r 
kozatlan a közönség.Tájékozatlan a nagyszámú hallgatóság is,melynek 
jövője, existenciája függ a pozsonyi egyetem sorsának miként való e l
döntésé tői. Ilyen helyzetben mint a futótűz terjedt e l  Pozsony városá
ban augusztus 22.-ón az a hir,hogy a Pozsonyban működő egyetemi,kö
zépiskolai és más tanároknak, valamint tanítóknak és tanítónőknek,
- tekintet nélkül arra,hogy állami, vagy felekezeti iskoláknak a 
tanszemélyzetéhez tartoznak-e, névre szóló rendelőtöket kézbesítet
tek, amelyek azt-az értesítést tartalmazták,hogy elbocsájtották őket 
a cseh-szlovák köztársaság területén való szolgálatból.Az értesíté
sek Srobáx Lőrinc, Szlovcnszkó teljhatalmú miniszterének aláírását 
viselték • A pozsonyi cseh-szlovák minisztérium tanügyi osztályának ez 
az intézkedése nagy megdöbbenést idézett elő a pozsonyi magyarság kö
rében. Azok után a nyilatkozatok után,amelyok éppen az utolsó hetek folya
mán az iskolaügy méltányos rendezése tekintetében elhangzottak,jog
gal lehetett várni, hogy az iskolák ügyével oly szervesen összefüggő 
személyi kérdéseket is a méltányosság elvének alkalmazásával fogjak 
elintézni s hogy a kormány intézkedését az összes érdekeltek között 
tárgyalások fogják megelőzni. (Hí radó 1919. aug. 23. )

Az elbocsátó level szószerinti szövege a következő:
"Az 1918.évi december hó 10.- i  törvény 2. §-a  értelmében (64.sz. 

törvénygyűjtemény) az iskola és nemzeti művelődésügyi minisztérium 
1919.évi junius hó 27.-én 26.794 sz.alatt kelt rendeleté alapján Ön, 
mint olyan, kit^a magyar kormány kinevezett vagy megerősített, de a 
ceh-slovak kormány eddig á.t nem vett, a cehslovak köztársaság terüle
tén iskolai szolga, latéból elbocsát tátik.

"Pizeté sro, esetleg nyugdíjra vonatkozó igényeivel a budapesti 
nagyar kormányhoz utasittatik, amellyel az ön elbocsáitatását egyi
dejűleg közöljük. ' ; ' / V ~v

"A pozsonyi adóhivatal utasittatik, hogy fizetését és a oehslo- 
vok állam számlájára fizetett illetményeit az 1919.évi október 3.-én 
szüntesse be. .

"Pelhivom, hogy az Önre hivatalosan vagy nem hivatalosan biz ott 
iskolai vagyont, valamint az iskola vagyonát képező kikölcsönzött tár
gyakat (könyv,kulcsok stb .) személyes felelősség terhe alatt haladék
talanul adja át utódjainak és hogy a természetbeni lakásból 1919.aug. 
hó 3 l-ig  minden esetre^költözködjék k i .-  Minister Dr.Vavro Srobár v .r ."

Az elbocsátó levél hátára egyúttal bő tájékoztatás v o lt  nyom
tatva, mely az esetleges' reaktiválás fe lté te le it  tartalmazta. (Híradó 
1919.aug.23.) •

Az "elbocsátó lévőiét" az egyetem önmagára nézve tárgytalannak 
tekintette, mórt addig aem tartotta magát a cseh-tót köztársaság szol
gálatában állónak. Masoryk elnöknél, Habormann miniszternél és D rti- 
na államtitkárnál táviratilag fejozte k i, hogy az elboosátó levél e l
lenkezik az elnök á lta l az egyetemnek adott igcrottel, de annak tar
talmát tudomásul voszi s következményeit levonja. -  Kétségtelenné vált 
ugyanis, hogy a magyar egyetemnek Pozsonyban való további fenntartásá
ról többé nem lőhet szó.Horn maradt más hátra, mint előkészületeket ton- 
ni az ogyoten átadásához.(PoIncr Ödön:i.m.46 1.)
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A cseh kormány iskolaügyi intézkedése Pozsonyban és a csohok- 
to l megszállt területeken mindenütt a legnagyobb felháborodást vál
totta ki. Maga Zoch Samu zsupán is hely tolcni tét te a cseh kormány 
ilynemű oljárásr.t. A küldöttségek e lő tt, melyekben képviselve volt 
az egyetem is , kijelentette, hogy nem helyesli a tanárok és tonitök 
ügyének ilyen mádon való elintézését és az esetből le is vonta a kon
zekvenciákat. ' (Hiradó 1919.aug.23.)

Pozsony azonban semmiképpen sem akart megnyugodni a cseh kor
mány iskolaügyi s igy az egyetemre vonatkozó intézkedéseiben sem.El
zárt aug. 30.-án küldöttség jelent meg Srobar teljhatalmú miniszter
nél az iskolák ügyében és a miniszternek előadta, hogy a kormány ed
digi intézkedései dacára bízik abban, hogy a kormány végeredményben 
azon kijelentések alapján áll,amelyek Masaryk és a kormány különbö
ző tagjai ajkáról elhangzottak. Kérik, hogy a kormány ne csináljon 
tabula rasát. Tartson átmenetet.Mert hiszen a természetben nincsen 
ugrás, csak fokozatos fej lödés.- Ugyanekkor Penyvessy Béla, az egye
temnek az 1919/2.O. tanévre megválasztott rektora külön tárgyalásra 
kért alkalmat a pozsonyi tudományegyetem ügyében. Mivel az orvosi 
tudományegyetem uj tanárait már kinevezték,az egyetemi klinikák és 
intézetek átadásának,illetőleg átvételének szüksége á ll  clő.Ennek 
módozatait kell tüzetesen megbeszélni. Srobar miniszter k ijelentette, 
hogy szopt.5.-re kéri tanácskozásra az egyetem tanári karának kép
v ise lő it , mely alkalommal a tanárok anyagi ügyeit is meg fogják be
szélni. Ugyancsak Pcnyvessy rektor tette szóvá a kiutasitási rend- 
dclctet is , amennyiben az elbocsátott tanszemé2yzctét aggasztja az, 
hogy a rendeletét reá is alkalmazni fogják. E tekintetben megnyug
tató nyilatkozatot kér a m inisztertől.- Srobár k ijelentette, hogy 
úgy jár o l, hogy akiknek i t t  rendes foglalkozásuk van, vagy nem es
nek az állam torhérc, folyamodhatnak további itttartózkodó.sért.E 
rendeletét a nagy lakásínség miatt volt kénytelen kiadni.(Hiradó 
1919. aug.31.)

Pozsony vr.rosa azonban tovább megy.Elhatározzák,hogy az isko
laügy igazságos rendezéséért nagy küldöttséget menesztenek Prágába 
Masaryk elnökhöz. A bizottságban a pozsonyi tudomá.nyegyetem i f jú 

sága részéről Erühv/ald István, Modern Frigyes és Schuchter Sándor 
fognak részt venni. A bizottságban részt vesz Zoch Samu, a lemon
dott zsupá'n is . Masaryk elnök és Tusar miniszterelnök szeptember 
6.-án d .e .l l  órakor fogadja a küldőttséget.(Hiradó 1919.szept,4 .)

Közben Pozsony város szept.4 .-i közgyűlésén a pozsonyi tudo
mányegyetem orvos tanárainak elbocsátása, ügyében interpolláció hang
zik el. A közvélemény még mindig abban a. hiszemben van ugyanis,hogy 
csak az orvostanárok elbocsátásáról van szó,mert azidoig a cseh 
kormr.ry csak a.z orvosi tanszékekre nevezett ki tanárokat. Mo.szár 
Ágost bizottsági tag inte rpe lláci ójában azt kérdezi, ĥogy hajlandó-e 
a polgármester az illetékes fórumoknál nyxiatékosan és mielőbb oda— 
hatni, hogy Pozsony városa, de egész Szlovonszktí lakóosága az egye
tem, valamint a klinikák jelenlegi állásáról minél előbb megnyugta
tó felvilágositásokat kapjon, már csak a. gyógyulást kereső mc^szám- 
lá.lhatatlan beteg, de különösen az egyetemi hallgatók százai érdeké
ben is , akik tanulmányaikat eddig magyar nyelven kezdették és nem
zetiségi különbségre való tekintet nélkül, sikerrel csak ezen a 
nyelvon fejezhetik be?- Az interpelláló megokolásában előadja, hogy 
felszólalásét sem p olitik a i, sem nemzetiségi szempontok nem irányit- 
ják, de súlyos veszteségnek tartja, hogy Bakay, Hein,̂  Pékár, Hcrzog 
Imre professzorok és többi kiváló társaik elhagyni kénytelenek Po
zsonyt és Szlovenszkót.Ezek oly kiváló szakemberek, hogy többet kö-

 ̂ Zoch Samu zsupán az iskolaügyck miatt augusztus 22.-én állásáról 
lemondott -a cseh lapok szerint a magyar tanárok elbocsátása mi
a tt- s lonondását aug. 31.-én fogadták el.
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zülök meghívtak neves külföldi egyetemeikre is.De nemcsak mint orvo
sok és tanárok voltak kiválóak, hanem mint emberek is  valóban áldá
sos munkát végeztek a lakósság érdekében, melyet a legkinosabban é~ 
lin t az, hogy az ismert és kedvelt orvosprofesszorokat olküldik és 
ismeretlenekkel tö ltik  be helyüket, akik sem nyelvünket, 3on vidé
künket, sem szokásainkat nem ismerik. De még ha szlovák nemzeti á l
láspontra helyezkedik .akkor sem helyeselheti az egyetemi tanárok e l
bocsátását. Sok száz és száz szlovák szülő járatta, eddig fiá t  a ma
gyar egyetemre, ahol a tanitás magyarul fo ly t; ezek nem is képesek 
most más nyelven folytatni tanulmányaikat. Ha pedig átmennek más or- 
szágbatovább tanulni, oklevelük a cseh-szlovák kormány rendelete 
értelmében I t t  nem érvényes. Ezért elengedhetetlen az átmeneti á lla 
pot! Az orvosi tudomány intemacionális. A betegségek nem ismernek 
nemzetiséget, tehát nem engedhető meg, hogy elvcszitsük orvosi fa
kultásunk nagytudományu orvosait csak azért, mert magyarok. Kéri a 
polgámestert, fejezze ki magasabb helyen a város közönségének azt 
a kívánságát, hogy az orvostanárok maghagyassanak helyükön, amelyet 
eddig oly kiváló eredménnyel töltöttek be.

Dusok zsupánhelyettes szerint úgyis küldöttség megy Prágába,ezt 
a bizottságot kell tehát utasítani, hogy a pozsonyi tudományegyetem, 
nevezetesen az orvostudományi fakultás kérdésében is  lépjen érint
kezésbe az illetékes tényezőkkel. A zsupánhelyettesnők az a vélemé
nye, hogy a kérdést közmegelégedésre meg lehetne oldani a parallel 
tanszékek felállításával.Minthogy a távozó tanárok úgyis megkapják 
egy évi illetményeiket, pénzügyi akadálya nem volna a dolognak.Ja
vasolj a, hogy a képviselőtestület ilyen érte lemben való eljárásra 
Utasitsa a Prágába utazó küldöttséget.

■A közgyűlés egyhangúlag ilyen értelemben hatá roz. (Hiradó 1919. 
3zept.5.)

A nagy küldöttség ilyen előzmények után volt kihallgatáson Masa
ryk elnöknél és Habemann közoktatásügyi miniszternél, Masaryk e l
nök a küldöttség meghallgatása után röviden megismételte, amit máj. 
27.-én az egyetem küldöttségének mondott: "átmenetnek k ell lennie", 
ümi az egyetemet i l l e t i ,  azt mondotta: "ami meg le tt igérvo, azt 
meg is  kell tartani. Ha a tanár urak fizetést kapnak, úgy tanítsa
nak is !  Hem lehet az embereket az utcára kidobni". -  Habexmann minisz
ter sem mondta ki az utolsó szót, mert "még tárgyalás alatt van az 
iskolokérdési Ani az orvosi fakultást i l l e t i ,  átmeneti állapotot fog
nák teremteni oly módon, hogy magyar tanfolyamokat fognak létesíte 
ni. A jogi fakultás egyenlőre marad. A bölcsészeti fakultás, mint 
leggyengébb, valószinülog megfog szűnni ", (Hiradó 1919. szept. 9. )

Ugyanokkor az egyetemi polgárság képviselői is  átnyújtották 
Masaryk elnöknek és Habcnnann miniszternek az orvosi fakultás hall
gatóinak memorandumát -  abban a hiszoraben, hogy csak ennek a megszün
tetéséről van szó-és kérték, hogy a magyar előadási nyelv fenntnrtas- 
sék legalább néhány évi meghatározott átmeneti időre, hogy a háború 
következtében amúgy is megkárosított ifjúság ne legyen megfosztva at
tó l a lehetőségtől, hogy élete célját elérje. Habermann miniszter ek
kor azt a kívánságát fejezte ki,hogy kellő infoiméció kedvéért már 
most Írják össze mindazokat a szlovenszkói orvostanhallgatókat,akik 
az ősz folyamán Pozsonyban magyar előadásokat óhajtanak hallgatni.

A közoktatásügyi^miniszter eme kívánságának megfelelően a po
zsonyi egyetem ifjúságának vezetői a lapokban felhívást tettek közzé 
(lásd pl.Hiradó 1919.szept. 13.), melynek eredményeképpen hat nap alatt 
összesen 450 szlovenszkói illetőségű orvostanhallgató jelentkezett.
Ez a nagy szám mutatta, hogy mennyire jogosak voltak az egyetemi hall
gatók vezetőinek Prágában Masaryk elnök, illo tő lo g  a kormány tagjai 
e lő tt tett kijelentései s méltán jogosak az orvostanhallgatók kíván
ságai is ,  hogy t .i .a z  előadásokat az orvosi karon magyar nyelven is 
okvetlenül folytassák, még pedig nem kurzusszőrűlóg, ahogy eredeti
leg Prágában tervezték, hanem nagyon szükséges az is , hogy a jo lon lo- 
gi tanárok megmaradjanak helyükön.
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A pozsonyi tudományegyetemnek o. cseh-szlovák hatóságok á l
ta l való átvétele Drtina közoktatásügyi miniszteri államtitkár k ije 
lentése szerint szept. 15.-re volt kitűzve. Az egyetem vezetősége ré
széről megtörténtek az összes előkészületek az egyetem és az egyetemi 
intézetek átadására nézvo. Az átvétel céljából azonban sem az egye
tem központi épületében, sem az egyetemi klinikákon senki sem jelent 
mog. Ehelyett a pozsonyi cseh-szlovák minisztórium közegészségügyi 
osztálya közölte a.z egyetem vezetőségével, hogy a prágai közegészség- 
ügyi miniszteriura értesítése szerint a pozsonyi egyetem, ille tő leg  
az egyetemi kórházak átvétele szeptember 22.-én fog megtörténni. Az 
egyetemi tanács ezért szept.15.-én este Fenyvcssy Béla rektor elnök
lésével ülést tartott, melyen a rektor jelentést tett a tanácsnak az 
átvétel uj határnapjáról. {Híradó 1919. szept. 16.)

A cseh kormánynak a pozsonyi egyetemmel szemben e lfog la lt 
álláspontjáról, szándékairól -  az eddigi Ígéretekkel és biztosítások
kal szemben -  tiszta képet nyújt e napokban Srobar Lőrinc miniszter
nek a prágai nemzetgyűlésen mondott beszéde Stodola képviselő inter
pellációjára. Beszédének idevonatkozó része a következőképpen hangzik: 

"....Nem fogjuk tűrni, hogy a felekezeti tanítók az egyház cé
gére alatt ellenünk agitáljanak és tisztán szlovák községekben tovább
magyaro si tsanak.

"Ezen okból nem hagyhattunk Pozsonyban magyar egyetemet,hanem 
cseh-szlovák egyetemmé alakítottuk át. Hogy az egyetem újjászervezése 
során bármilyen hibák vagy visszaélések történtek volna, az annál is 
inkább valótlan, mert a nemrég alapított egyetem csak csonka egyetem 
volt. így p l. az orvostudományi kainak csak három klinikai évfolyama 
volt és ezeken is a tanárok egész sora hiányzott úgy,hogy ez a fakul
tás képtelen volt végzett hallgatóinak megadni a doktorátust és lche- 
totlenség tőlünk azt kívánni, hogy uj ma.gyar tanszékeket állítsunk 
fe l ,  .’»nnál kevésbbé lehet ezt tőlünk kívánni, mert a szlovákoknak a 
múltban 50 év alatt nem sikerült egyetlen egy magánközépiskolát vagy 
egyetemet kieszközölnünk. Magyar egyetemre a cseh-szlovák államban 
ezidőszerint egyáltalán nincsen szükség.Nekünk meg lesz a cseh-szlo
vák jogunk, tehát nem taníthatunk magyar közjogot. Továbbá igen sok 
bölosészünk von a magyar középiskolák részére es nem fogjuk az ő szá
mukat szaporítani.

"Ami az elbocsátott tanárokat i l l o t i ,  a minisztertanács egy 
évi fizetést engedélyezett nekik végkielégítés gyanánt, az éhség te
hát nem fenyegeti őket. (Híradó 1919. szept. 18.)

Minthogy Srobar miniszternek magyar gyűlölettől fütött beszéde 
az egyetemre nézve valótlan adatokat tartalmazó tt,Fenyvcssy Béla rek
tor jónak látta a lapok szerkesztőségéhez a következő értelmű leve
le t  inté zn i:

" A piágai nemzetgyűlésen a pozsonyi mc.gynr egyetem ügyében le
fo ly t vitával kapcsolatban tisz te le tte l kérem a következők közzététe
lére:

1. A magyar egyetem orvosi fakultásának három felső úgyneve
zett klinikai tanfolyama teljes,amennyiben az összes kötelező tantár
gyak rendes tanszékek á lta l vannak képviselve, egyedül a bőrkórtani 
tanszék tanára, Veress Ferenc, a kolozsvári egyetemre hivatott meg s 
tanszéke közismert okoknál fogva nem volt betölthető,Azonban a'bőrkór
tani előadásokat a tanszék asszisztense kifogástalanul ellátta,

2. A pozsonyi magyar egyetem orvosi fokultásán a hallgatók ta
nulmányaikat nemcsak be tudták fejezni, hanem az orvosi diploma.t is 
megszerezhették, amiről tanúskodik az a tény, hogy a múlt tanévben 
egyetemünkön 18 je lö lte t  avattunk orvosdoktorrá.

3. A magyar orvosi fakultás tényleg csonka, mint ahogy a cseh
szlovák orvosi fakultás is csonka lesz annyiban, amennyiben az első 
és a második évfolyam tanszékoi nincsenek be töltve.Meg k e ll azonban 
jegyezni, hogy egyetemünk részéről az őzen két tanévhoz szükBégos 
tanárok kinevezése iránt a jelölések már 1918 júliusában megtörtén
tek, a tanintézetek (fizika, kémia, élottan és anatómia számára) a 
bofojozéshoz közel állottak akkor, mikor Pozsony megszállása bokö- 
votkozott. Hozzátehetjük még, hogy a múlt tanév nyári pótszomeszto- 
rébon már a másodéves hallgatók is oktatást nyertek és minden élőké-
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szülét megtörtént arra, hogy az ősszel -egyenlőre helyettes tanárok 
igényb érvé telével- az első évfólyan is megnyittassék, amivel az orvosi 
fakultás teljessé le tt volna”,-(Hiradó 1919 szept.21.)

Hasonló nyilatkozatot-küldtek he a szerkesztőségekhez a pozso
nyi orvostudományi k̂ar hallgatói is .

Ilyen előzmények után kezdődött meg szept.22.-én a tudománye
gyetem átadása. Szept.21.-én (vasárnap) este külön bizottság érkezett 
Prágából Pozsonyba, hogy a magyar tudományegyetemet a cseh-Bzlovák 
állam birtokába vegye. Minthogy az átvétel legfontosabb és legkénye
sebb tárgyát az egyetem kórháza és klinikái alkották, minthogy továb
bá az orvostudományi kar û  cseh tanárai már ki voltak nevezve, az 
átvételi bizottság nagyobb&ra orvosokból á llo tt . Az átvétel-átadás 
művelete cseh-szlovák részről Mlcoch közoktatásügyi miniszteri osz
tály tané, o sós vezetése alatt ment végbe. Magyar reszr 'l Fényvessy Bé
la rektor képviselte az egyetemet és vele együtt a magyar állonot.A 
cseh-szlovák közegészségügyi minisztérium, melynek hatáskörébe az 
egyetemi kórházak tartoznak, az uj orvos tanárokon kivül gazdasági és 
kezelési szakközegeket küldött Pozsonyba az átvétel foganatositása 
végett. Az átvevő bizottság körülbelül 40 emberből á llo tt . Ezek egy 
része a következő:

Mlcoch min, oszt. tan., a bizottság vozotőjo, Halok, a pozsonyi 
minisztérium közegészségügyi előadója, Drubok min.tanácsos, Margl 
a prágai kórház igazgatója, továbbá az uj tanárok: Hynok Keresztéig
a pathologia és a belső betegségek therapiája tanára,a pozsonyi egye
tem cseh-szlovák rektora, Kostlivy Szaniszló, a sebészet tanéra, Mül- 
ler Gusztáv,^ szülészet és ginekologia tanára, MysliveŐok Zdenkó,a 
psiohiatria és neurológia tanára, Kadlicky Romén a szemészet tanára, 
8pilka Antal, a pathologikus anatómia tanára, Braiik György,a gyermek
gyógyászat tanára. A tanárokon kivül az uj asszisztensek és számve
vőségi tisztviselők jelentek meg.

A bizottság tagjai szept.22.-én délelőtt kevéssel 10 óra után 
megjelentek, az egyetem orvoskarának dékáni hivatalában, mely a Kórház 
utoa végén levő Schiffbcok-féle palotában v o lt  elhelyezve. Ott Pékár 
Mihály dékán fogadta őket és felkérte a bizottságot, hogy az elvi je 
lentőségű ügyek tisztázása végett mindenekelőtt forduljanak az egye
tem rektori hivatalához. Erre ̂ valan ennyi en Pékár dékán kisé rété ben 
elmentek az egyetem központi épületébe. (Káptalan u . l . ), ahol Fény- 
vessy Béla rektor és az egyetemi tanács tagjai a megjelentek szükebb- 
körü bizottságéval együtt féltizenkettőkor tanácskozásra ültek össze.

Mlcoch osztálytanácsos, a bizottság vezetője, közölte a magyar 
egyetemi vezetőséggel, hogy a bizottság a pozsonyi tudományegyetem át
vitele oéljából jelent meg. Fényvessy Béla rektor az egyetem veze
tősége nevében tiltakozását fejezte ki az átvétel ellen , mert azt idő- 
elSttinek éB a nemzetközi jogba ütközőnek tartja, E tiltakozás után 
az átadásra vonatkozó elvi módozatokat és részleteket beszélték meg.
Ez a tanácskozás mintegy másfél óráig ta rto tt .- A délután folyamán azu
tán megtörtént a klinika és intézetek egy részének átvétele. 2 3 .-tó l 
már az uj cseh tanárok vezették a klinikákat. Az egyetemi klinikák 
épületei elé szept.21.-én esto cseh katonai őrséget á llíto tta k .- Az 
átvevő bizottság vezotője, Mlóoch osztálytanácsos az átvétel során 
csodálkozását és elismerését fojozto ki a fö lö tt , hogy az egyetemi 
klinikák és intézetek milyen gonddal és mennyire modernül voltak ve
zetve és berendezve. A tanácskozás sorá.n szóba^kerültek a kilátásba 
helyezett magyar orvoBkari előadások is , de Mlcoch kijelontotte,hogy 
magyar előadások az orvosi^fakultáson nem lesznek. A csah előadások
kal párhuzamosan azonban német előadó sokat is fognak tartani az or
vostudományi karon, ezonfelül pedig a prágai némot egyetemen is mód
jukban lesz előadr.sokat hallgatni azoknak az ifjaknak,akik a cseh 
nyelvet nőm értik. A magyar orvoskari előadások megszüntotésere néz
ve Mlcooh előadta, hogy a magyar orvosi fakultás nem volt to ljcs .E r- 
ro Fonyvossy rektor előadta azokat az okokat, melyek a pozsonyi ma
gyar orvosi kar tc ljo s  kialakulását eddig hét iá. Itatták. K ijelentette,
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hogy^az orvostudományi kar teljes egészében való működésére minden 
előkészület már megtörtént és hangoztatta, hogy a cseh-szlovák fakul
tás egyenlőre szintén csonka lesz. (Hiradó 1919. szept. 23.)

Ugyanezen időben 589 orvostaphöUgató jelentkezett már,kik az 
orvostudományt magyarul óhaj tották végezni. (U. o. )

1919.szept.23 . -án átvették a csehek folytatólag: a kórboncta
ni intézetet és megnézték az egyetemi célokra kiszemelt telkeket és 
épületeket, nevezetesen az Esterházy-teret,a helyőrségi kórházat és 
a Belnay-utcában levcí három házat (volt gyalogsági-kaszárnyát) ,mely
ben a közegészségügyi, az élettani, a bonctani, a fizikai és a kémi
ai intézet nyertek-volna a magyar egyetem fennállása esetén elhelye
zést. Ekkor cseh-szloyák vasúti és mérnöki hivatalok voltak benne e l
helyezve.- Utána következett a kórház gazdasági berendezésének: kony
ha, mosóház, gépház megtekintése és átadása. Ennek befejeztével a 
Schiffbeck-féle kert megtekintése és átadása a rajta levő épületekkel, 
apáca lakkal stb .-vel együtt.

Ezen a napon vették át az illetékes pénzügyi szakközegek az egye- 
térni kórház adminisztrációját: számvevőséget, pénztárt, irodát stb. 
Minden átvett épület kapujára katonai őrséget á llítottak .

Délután volt a Széchenyi utcában lcvőgyezmekklinika és a szem
ben levő egyetemi intérmátus átadása az egyetem uj rektorának kezébe.
A szemle és átadás, átvételi művelet c napon a Torna utcában levő női 
klinikán ért véget. \

A következő napon (szept.24. ) a bizottság a rektori hivatalt 
és quaesturát vette át Fenyvessy rektortól, Entz professzortól pedig 
az egyetemi kórház irodáját. Majd mognézte a lanfranconi telkot,mely 
a rajta levő épületekkel és egyéb befektetésekkel együtt az egyetem 
tulajdonához tartozott. (Hiradó 1919.szept.25.)

A pozsonyi egyetem átadása -kivévén az egyetemi könyvtárct- 
szeptember 25.-én fejeződött be. Az átvételre kiküldött bizottság 
Mlcoch Ferenc osztálytanácsos elnöklete alatt együttes ülést tar
tott Fenyvessy Béla rektorral és.az egyetemi taná.ccsal.Ez alkalom
mal véglegesen megállapították és két példányban aláírtak nz átadás
átvételi jegyzőkönyv szövegét, melynek kölcsönös kicserélésével az 
átadási művelet formai része is  véget ért. (Hiradó 1919.szept.26.)

A pozsonyi egyetem átvétele alkalmával megállapították,hogy 
csak a jogi- kar tanárai fognak továbbra is egyetemi tevékenységet 
folytathatni. A többi magyar- egyetemi .professzor mcgvc,lni, kényte
len katedrájától.- A magyar jo g i- és államtudományi kar a cseh-szlo-

szá-vák kornánryal kötött megállapodás értelmében 1919/20. tanévtől 
mitott 3 tanéven keresztül továbbra is mint magyar kar fog fennálla- 
ni, A bei ratkozások 1919, okt. 1-15-ig tartanak. Az előadások okt.15.-én 
kezdődnek. Beiratkozásra csak azok jelentkezhotnek, akik ozon félév 
e lőtt legalább egy jogi szemesztert hallgattak.(Hiradó 1919.szept.
24. és okt.5.) v

Ugyanezen napokban (szept. 24-25.) Mlcoch min. osztálytanácsos 
és Hynek Karesz tély^ rektor tárgyaltak az orvostanhallgatók képvise
lő ivel, Frühwald Istvánnal és még két hallgatóval. Abban állapodtak 
meg,hogy a pozsonyi egyetem orvoskarán asszisztensek fognak magyarul 
előadni, miután a volt magyar egyetemi tanárok nem maradnak.E magyar 
előadások negtartáisánrk kötelezettségét az egyetem átadási jegyzőköny
vébe is fe lvették.Eszerint a magyar előadásokat asszisztensek végezik. 
Erre az orvosi kárra csak a eseh-szlovrk köztársaságban honos ifjak  
iratkozhatnak bc.E tárgyalások eredményét a cseh-szlovák közdktámírtisz- 
temek még meg kell erősítenie. (.'Hiradó. 1919..szept.27.) E tárgyává* 
sok végleges eredménye: a piá.gai iskolaügyi tanács Masaryk és Haber- 
nann Ígéretei ellenére, nem engedte meg azt, hogy a pozsonyi orvosi 
karon cseh, magyar és német előadá sok párhuzamosan tartassanak,- e l
lenben ehelyett az egyetemen "vegyes nyelvű" oleadásokat fognak tar
tani, niért is az orvostanhallgatók nyelvi szempontból csoportokba 
lesznek osztva. (Hiradó 1919. okt. 3 .) -  A későbbi pozsonyi lapok szerint 
a csehek nég ezt az ígéretüket sem tartották be.(Hiradó 1920.ju l.20- 
21 . )  ' • ...... .
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Hátra vo lt még az egyetemi könyvtár r.tadása. Ez 1919. október 10.-én 
történt mo .̂A cseheket CholoUpocky Václav a. szlovákországi könyvtá
rak és levéltárak állami felügyelője és Ember János, az egyetemi könyv
tár kománybiztosa, a pozsonyi magyar Erzsébe t-egyetom könyvtárát pe
dig Kunlik Snil, az intézet eddigi igazgatója képviselte. Az átadás-át
vétel tárgyai voltak: a Klarisszeun nevű (volt kir.ka tti. főgimnázium) 
épület, az ott elhelyezett könyv- és folyóiratgyüjtemen/ele, nevezete
sen a volt kir.jogakadémia, a volt városi és az úgynevezett régi (az
e lő tt jezsuita) könyvtár,valamint azok bútorzata es egyéb berendezé
se. Az egyetemi könyvtárt az addigi személyzettel vették át, Kunlik 
I b ii  azonban újból a város köngrvtaxánál vá lla lt á llást, melyre Zoch 
Sámuel zsupán hivatala utolsó napjaiban nevezte ki.(Hiradó 1919.okt.il.)

* *
*

Egyetemünk pozsonyi élete- mint rövid összefoglaló történetéből 
k iv iláglik - szakadatlan küzdelem volt.Hosszú küzdelem előzte szüle
tését, erős harc kisérte fennállásé.nők első éveit.A világháború e§et- 
verő dübörgése, majd a forradalom rekedt és esztelen zaja? végül -es 
ez a legkínosabb- gyáva hullarablók bitorlása akadályoztak működését. 
Ebben a küzdelemben fe je t  k e ll hajtanunk Pozsony és népe előtt,mely 
az ősi hagyományok pillérein  és igen nehéz viszonyok között fogont 
egyeteméért, annak fcnnmo.radásóért mindent megtett, m it  csak tehetett. 
Es fe je t  kell hajtanunk az egyetem e lőtt, melynek vezetői szinte ere
jükön fe lü l küzdöttek a magyarság erdőkében a pozsonyi magyar egyetem 
további életéért. Ken rajtuk múlt, ha küzdelmük nem jc;rt sikerről.

■Amint egyetemünk a azept, 22-25. közt történt ‘'átvé te lié i ” ^honta
lanná. vált, az volt a szándékuk a magyar tanároknak:jhogy a béketár- 
gyalásokat Pozsonyban várják bo. Hátha kedvező eredménnyel járnak a 
béke tárgyalások^ Pozsonyt az ententc-hatalnak íté lete  Magyarország
nak juttatja?! Es akkor pozsonyi működésűket újból felvehetik?! A t r i 
anoni gyászos békeparancsot a.zonban nem Pozsonyban érték meg.A cseh 
hatóságok gondoskodtak róla hogy lehetetlenné váljék további ottmara
dt suk. Gondoskodtok rendőri felügyelet alá való helyezésről, k it iltá 
sokról, a lakások erőszakos és kíméletlen lefoglalásáról, majd p o lit i
kai üldözésekről. A tanárok legnagyobb része kénytelen volt egymásu
tán otthagyni Pozsonyt cs Budapestre költözni.

Mint látni fogjuk, ott is tovább folyt a harc, ^Budapesten és ké
rőbb Pécsett is^tovább.kellett küzdeni a m.kir.Erzsébet—tudományegye
tem fennmaradásáért. */

vitéz dr.Szabó Pál.

)
Az ogyotem egyes éveinek és eseményeinek részletesebb leirésára^tá
jékoztatót nyújt bibliográfiám, melyben azonban mellőztem a tanárok 
előtérő és irodalmi munkásságára vonatkozó adatokat. Ezeket az egye
tem. irodalmi munkásságáról cs életra jzi adatairól szóló részben
hozom.


